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حضرت آیت الله خامنــه ای رهبر معظم انقلاب 
اسلامی صبح روز گذشــته، در همان لحظات 
اولیــه آغــاز رأی گیــری دوازدهمیــن دوره 
نتخابات مجلس شورای اســلامی و ششمین  ا
دوره مجلــس خبرگان رهبری، بــا حضور در 
حســینیه امام خمینــی)ره( و در حضور بیش 
از یکصد خبرنگار و تصویربردار از رســانه های 
داخلی و بین المللــی، رأی خود را به صندوق 

سیار ۱۱۰ انداختند.
رهبر انقلاب اسلامی بعد از انداختن رأی خود 
به صنــدوق، دوتوصیه به ملــت ایران کردند، 
اول؛ درکارهای نیک پیشی بگیرید و در اولین 
ســاعات رأی خود را به صندوق ها بیندازید و 
دوم؛ در همــه حوزه ها به همــان تعدادی که 
لازم اســت رأی بدهیــد و نه کمتــر. حضرت 
آیت الله خامنــه ای همچنین خطــاب به ملت 
ایران افزودند: بدانید امروز چشــم بســیاری 
از مــردم و افــراد دارای جایگاه سیاســی در 
دنیا به ایران دوخته شده است، پس دوستان 
را خوشــحال کنیــد و بدخواهــان را ناامید. 
رهبر انقلاب اســلامی همچنین در پاســخ به 
ســؤالی درباره کســانی که هنوز برای حضور 
نتخابات مردد هستند، به شعری از حافظ  در ا
شــاعر بزرگ ایرانی اشــاره کردنــد و گفتند: 
در کار خیــر حاجت هیچ اســتخاره نیســت. 
ایشان از خداوند متعال مسألت کردند که روز 
انتخابات، روز مبارکی برای ملت ایران باشد و 
انتخابات به نتایج مطلوب برســد و به نفع ملت 

ایران تمام شود.

بهنام صمدی

چشم دنیا به انتخابات ایران 
دوخته شده است
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درحالی که دلالان و برخی از رسانه ها از ناآرامی بازار ارز و رشد قیمت ها دراین 
بازار خبرمی دهند، نگاهی به وضعیت بازار ارز رسمی و تأمین ارز مورد نیاز واردات 
کالاهای اساسی و مورد نیاز کشور واقعیت دیگری را به تصویر می کشد. واقعیت این 
است که نرخی که در بازار غیررسمی و کانال های تلگرامی به صورت لحظه ای و با 
هدف تهییج و ترغیب مردم برای خرید ارز منتشر می شود، نسبتی با واقعیت های 

اقتصادی ایران ندارد.
در ســال های گذشته و پیش از راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلای کشور، بازار 
غیررســمی کمتر از ۱۰ درصد در تأمین نیازهای خدماتی کشور سهم داشت، اما 
بــا راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلای کشــور و تأمین ارز مورد نیاز تمام نیازهای 
خدماتی، ســهم بازار غیررسمی بشدت کاهش یافت. به طوری که هم اکنون تمام 
متقاضیان ارز می توانند با مراجعه به این مرکز نیازهای خود را تأمین کنند. در این 
بازار نزدیک به ۵۰ میلیارد دلار ارز با نرخ زیر ۴۰ هزار تومان برای واردات تمامی 
کالا های قانونی تخصیص یافت. از سوی دیگر در تأمین ارز مورد نیاز واردات شامل 
کالاهای اساســی، نهاده های کشاورزی، قطعات و تجهیزات تولید و دارو نیز بدون 
هیچ محدودیتی و از طریق وزارتخانه های ذیربط سامانه نیما و تالار دوم مرکز مبادله 

این وظیفه را برعهده دارد.
بدین ترتیب برخلاف القائات صورت گرفته ازسوی دلالان و برخی رسانه ها بازار 
ارز رســمی کشور بدون افزایش قیمتی ملموس، به آرامی در حال تأمین نیازهای 
ارزی کشــور است. بررســی درآمدهای ارزی کشور در سال گذشته نشان از ثبت 
رکوردهای تازه ای اســت به طوری که براساس گفته های مسئولان بانک مرکزی 
در سال گذشته مجموع تراکنش ارزی کشور به ۱38 میلیارد دلار رسیده و دراین 
ســال 69 میلیارد دلار برای واردات کالا ارز تخصیص و تأمین شده است. با توجه 

به عملکرد بانک مرکزی در سال گذشته که با تمام محدودیت های تحریم صورت 
گرفت، در ســال جاری نیز با توجه به رشدی که برای درآمدهای ارزی پیش بینی 
شده است، تأمین ارز بدون هیچ نگرانی انجام خواهد شد. تمام اعداد و ارقام دراین 

بخش حاکی از دست پر دولت در بخش ارزی است.
نکته دیگری که باید به آن اشــاره کرد این اســت که رشــد قیمت ارز در بازار 
غیررسمی تحت تأثیر درگیری های نظامی در منطقه رخ داده است و همانند گذشته 
به محض آرام شدن شرایط، قیمت ارز در بازار غیررسمی نیز به عقب بازخواهد گشت.

 تأمین مناسب ارز به روایت وزرا
درایــن خصوص، گفته های برخــی از وزرا که متقاضیان اصلــی ارز وارداتی 
هســتند مهر تأییدی بر این موضوع است. در همین راستا، آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهور نیز در دیدار با رهبرمعظم انقلاب از تأمین 69 میلیارد دلار 
ارز واردات در ســال گذشــته خبر داد و اعلام کرد که در سال جاری نیز با تداوم 
همین رویه، تأمین ارز واردات رسمی بی وقفه و بدون مشکل ادامه خواهد داشت. 
همچنین وزرای صمت، جهاد کشــاورزی و بهداشت در اظهارنظرهای جداگانه از 
عملکرد بانک مرکزی در تأمین ارز واردات دارو، مواد اولیه، کالاهای اساســی و 

ضروری کشور تقدیر کردند.
عباس علی آبادی وزیر صمت در ارتباط با این موضوع گفت: تســهیل در تأمین 
ارز به بیش از ۴۲ میلیارد دلار در ســال گذشــته رسید و با تلاش دولت در سال 
۱۴۰3 مشــکلی برای تأمین ارز نخواهیم داشت.از جمله فعالیت های موفق دولت، 
تحقق سیاســت های دولت در متنوع سازی ســبد صادراتی کشور؛ تأمین ارز مورد 
نیاز طرح های توســعه شرکت ملی صنایع مس ایران با هدف افزایش صادرات این 

محصول به ۴ میلیارد دلار در سال برنامه ریزی شده بود.
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دفاتر و نمایشگاه داران خودرو با قیمت ها بازی 
می کنند تا بتوانند به سودهای میلیونی دست پیدا 
کنند. طی ســال های گذشته و بخصوص از سال 
۱397 تا ۱۴۰۰، مجموعه هایی شــکل گرفت که 
به واســطه آنها بازار خودرو روز به روز متشنج تر 
شــد. دفاتر و نمایشــگاه هایی که مجوز ندارند و 
عملًا به صورت غیرقانونی فعالیت می کنند، افسار 
بازار خودرو را به دست گرفته اند و به هر سمت و 

سویی که خواستند آن را هدایت می کنند.
 فرصت سازی برای سوداگران

بــا این اوصاف مقصــران به هم ریختگی بازار 
خودرو در ســه بخــش دفاتر فــروش خودرو 
و نمایشــگاه های غیرقانونــی و خودروســازان 
هســتند. البته بخش های مختلفی باعث شدند 
که بازار خودرو از حالت تعادل خارج و به چنین 
روزهایی گرفتار شــود، اما بخش های یاد شده 
سهم بسیار بیشــتری داشتند. خودروسازان به 
واســطه عدم عمق بخشــی به ســاخت داخل، 
کاهش تولید، نداشــتن برنامه ریزی و وابستگی 
شــدید به واردات قطعات خودرو، نتوانستند از 
ســد تحریم ها بگذرنــد و در آن مقطع بیش از 
6۰ درصــد تولید خودرو کاهش یافت. این افت 
شــدید تولید، به مذاق فرصت طلبان خوش آمد 
و با عدم نظارت دولت روحانی، ســودجویان به 
ســمت بازار خودرو گسیل شدند. در آن مقطع 
زمانی، ساعتی بر قیمت خودروها افزوده می شد 
و به صورت ناباورانه ای قیمت انواع خودروها اوج 
می گرفت. بــه عنوان مثال در یک مقطع کوتاه 
خــودرو پراید به بیــش از ۱۰۰ میلیون تومان 
رسید. شــاید اگر دولت گذشته بازار خودرو را 
به گونه ای مدیریت می کرد که سوداگران امکان 
نقش آفرینی در بازار خودرو را نداشتند،  اکنون 
با مافیای نمایشــگاه داران بدون مجوز و دفاتر 

فروش خودرو روبه رو نبودیم.
 عوامل کلاهبرداری و گرانی مضاعف

چالش دیگری که در ایــن حوزه وجود دارد، 
مربوط به فروش خــودرو از طریق وب گاه هایی 
چــون دیوار، باما، شــیپور و... اســت؛ این مراکز 
مأمنی برای ســودجویان بازار خودرو شده است. 
تعداد قابل توجهی از مجموعه های غیرقانونی، در 
ســایت های عنوان شده آگهی می دهند و در این 
راســتا به دو هدف کلاهبرداری و گرانی مضاعف 

خودرو دست پیدا می کنند.
بر این اساس افرادی که آگاهی ندارند، مورد 
کلاهبرداری واقع می شــوند؛ این افراد با دیدن 
آگهی هایی که اغواگر اســت، تصور می کنند که 
همه گرانفروش هســتند و نمایشگاه دار یا دفاتر 
بــه خاطر عجله و داشــتن نقدینگــی، با قیمت 
پایین تر نسبت به سایر فروشندگان،  خودرو عرضه 

می کنند، امــا در اکثر این موارد، فرد خریدار با 
کلاهبرداری روبه رو می شــود. مجموعه های یاد 
شــده وقتی می بیننــد که فرد مشــتاق خرید 
خودرو است از او بیعانه ۲۰ تا ۵۰ میلیون تومانی 
دریافت می کنند و پس از آن مشــکلات خریدار 

آغاز می شود.
 ترفندی برای ایجاد التهاب و نوسان

 برخی از نمایشگاه داران برای آنکه بازار خودرو 
را به هم بریزند و مشــتری برای خود دســت و پا 
کنند، قیمت ها را با چندین »یک« درج می کنند 
و عملًا در تماس های مردمی، قیمت هایی را عنوان 

می کنند که واقعی نیست.
برخی دیگر هم بدون آنکه بخواهند خودرویی 
را به صورت واقعی به فروش برسانند، قیمت های 
بســیار بالا بــرای آگهی خود ثبــت می کنند و 
از آنجــا که تعداد چنین افرادی کم نیســت، به 
یکباره تمام کســانی که می خواهند خودرو خود 
را به فروش برســانند، معیار قیمتی را همان در 
نظر می گیرند که فروشــنده نماها لحاظ کردند. 
این فرایند از ســال ۱397 آغاز شده و طی این 
مدت بارهــا مردم متضرر شــده اند و همچنین 
بازار خودرو متأثر از رفتار ســودجویان با التهاب 

و نوسان روبه رو شده است.
 3 هزار نمایشگاه بدون مجوز

آنطــور که اســد کرمــی، رئیــس اتحادیه 
نمایشــگاه داران خودرو به »ایران« گفته است، 
یک هزارو و ۵۰۰ نمایشــگاه خــودرو در تهران 
مجوز رســمی دارند و بدون مشــکل می توانند 
نســبت به خرید و فروش خودرو اقدام کنند. اما 
3 هزار نمایشگاه خودرو و دفتر فروش بدون مجوز 
در حال فعالیت هستند که بایستی در سال جاری 

نسبت به ساماندهی آنها اقدام کرد.
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو در این 
گفت و گو  تأکید کرد که در سال جاری و با فوریت 
می خواهیم وضعیت نمایشگاه های غیرمجاز و دفاتر 
فروش خودرو را مشــخص کنیــم تا بازار خودرو 

سروسامان بگیرد.
اســد کرمی ادامه داد: از ابتدای ســال جاری، 
موضوع ســاماندهی نمایشگاه های خودرو و دفاتر 
فروش خودرو در دســتور کار قرار گرفته اســت؛ 
همچنین ادامــه فعالیت ایــن مجموعه ها باعث 
می شــود که آبروی اتحادیه و فروشندگان واقعی 
در نمایشــگاه های خودرو از بین برود. وی معتقد 
است: افرادی که به صورت غیرمجاز و بدون مجوز 
در بازار خــودرو فعالیت می کننــد، باعث برهم 
خوردن بازار می شــوند و همین امر می تواند یکی 

از عوامل نوسان در قیمت خودرو باشد.
شگرد فریبکارانه فروشندگان غیرمجاز

کرمی با تأکید بر اینکه برخی از فروشــندگان 

غیرمجاز خودرو که در قالب نمایشــگاه یا دفاتر 
فروش در حال فعالیت هستند، مردم را سرکیسه 
می کنند، گفت: این افراد قیمت واقعی خودرو را 
در آگهی درج نمی کننــد و قیمت هایی را اعلام 
می کنند که مردم برای خرید آن انگیزه پیدا کنند. 
مردم سراغ نمایشگاه دار بدون مجوز می روند و پول 
به عنوان بیعانه از ۲۰ میلیون تومان به بالا پرداخت 
می کننــد و در نهایت خودرو هم به دست شــان 
نمی رســد. از آنجا که چنین مجموعه هایی پروانه 
صنفی ندارند، مردم برای گرفتن پول خود بشدت 

دچار مشکل می شوند.
او بــا بیان اینکــه برای رفع ایــن چالش ها 
برنامه های جدیدی در دستور کار است، تصریح 
کرد: می خواهیم یک تارنما ایجاد کنیم و در آن 
تنها واحدهایی که مجــوز دارند، امکان فعالیت 
و خرید و فــروش خودرو خواهند داشــت، لذا 
واحدهای بدون مجوز یا باید برای دریافت پروانه 
صنفــی اقدام کنند یــا از خرید و فروش خودرو 

دست بردارند.
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو افزود: 
نمایشــگاه های بــدون مجوز، باعــث نارضایتی 
مردم شده اند، لذا با ایجاد وب گاه رسمی خرید 
و فروش خودرو توســط واحدهــای مجاز، بازار 

خودرو سروسامان خواهد گرفت.
او بــا بیان اینکــه برای رفع ایــن چالش ها 
برنامه های جدیدی در دستور کار است، تصریح 
کرد: می خواهیم یک تارنما ایجاد کنیم و در آن 
تنها واحدهایی که مجــوز دارند، امکان فعالیت 
و خرید و فــروش خودرو خواهند داشــت، لذا 
واحدهای بدون مجوز یا باید برای دریافت پروانه 
صنفــی اقدام کنند یــا از خرید و فروش خودرو 

دست بردارند.
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو افزود: 
نمایشگاه های بدون مجوز، باعث نارضایتی مردم 
شــده اند، لذا بــا ایجاد وب گاه رســمی خرید و 
فروش خودرو توسط واحدهای مجاز، بازار خودرو 

سروسامان خواهد گرفت.
او در خصوص اینکه چرا دفاتر و نمایشگاه های 
غیرمجــاز تعطیل نمی شــوند،  گفــت: اتحادیه 
نمایشگاه داران خودرو، قدرت اجرایی برای انجام 
چنین امری را ندارد و برای تحقق این امر ضرورت 
دارد که سایر دستگاه ها در کنار اتحادیه قرار گیرند 

تا بتوان بدون مجوزها را تعطیل کرد.
کرمی تأکیــد کرد: وضعیت بــازار خودرو به 
گونه ای شــده اســت که بــا کوچک ترین تلنگر 
قیمت ها افزایش پیدا می کند؛ این در حالی است 
که نباید چنین اتفاقی رخ دهد. بازار خودرو نباید 
تا این حد وابســته به اموری باشد که به صورت 

مستقیم بر آن تأثیر بگذارد.

تارنمای رسمی و قانونی فروش خودرو 

نقش تورم پیش نگر 
را در اقتصاد ایفا 
می کند. PPI یا 
تورم تولید کننده 
در اقتصاد کلان 
از آنجا با اهمیت 
شمرده می شود که 
شاخص پیشرانی 
برای تورم مصرف 
 )CPI( کننده
محسوب می شود.

   بیمه رایگان بیش از 2میلیون نفر از مادران روستایی 
و عشایر

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در آیین اجــرای ماده ۲۱ قانون 
جوانی جمعیت که با حضور برخی از مسئولان ازجمله رئیس ستاد 
ملی جوانی جمعیت و تعدادی از مادران برگزار شد، با اعلام فراخوان 
»ثبت نام از مادران غیرشاغل دارای سه فرزند و بیشتر« در مناطق 
روستایی و عشایری، از تحت پوشش قرار گرفتن ۵۰۰ هزار نفر از 

مادران روستایی و عشایر در فاز نخست این طرح خبر داد.
 قانون »حمایــت از خانــواده و جوانی جمعیــت« را مجلس 
شورای اسلامی و دولت در سال ۱۴۰۰ برای تشویق زوجین به 
فرزندآوری و افزایش تعداد فرزندان، تصویب و ابلاغ کردند. یکی 
از مواد این قانون پوشش بیمه ای برای مادران است و بر اساس 
آن مادران دارای سه فرزند و بیشتر به صورت رایگان بیمه و از 
مزایای آن در دوران سالمندی همچون مستمری بازنشستگی 
برخوردار می شــوند. اجرای این قانون با تلاش دولت سیزدهم 
بالاخره به ثمر نشســت و با تخصیص یک همت اعتبار، اجرای 
طرح بیمه رایگان از امروز برای مادران روســتایی و عشایر آغاز 

شد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این مراســم گفت: یکی از 
شعارها و راهبردهای دولت سیزدهم موضوع عدالت اجتماعی 
است که تکافل اجتماعی یکی از شاخه های آن است. در حوزه 
تکافل اجتماعــی در دومین ســالی که از تصــدی این دولت 

می گذرد اقدامات خوبی انجام شده است.
سیدصولت مرتضوی، درخصوص تعداد افراد مشمول ماده ۲۱ 
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت گفت: حدود ۲ میلیون 
و ۲6۵ هزارو ۱3۵ نفر از بانوان روســتایی و عشــایر دارای سه 
فرزند و بیشتر، مشمول این ماده شده اند که قرار است به صورت 
کاملًا رایگان تحت پوشش صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، 

روستاییان و عشایر قرار گیرند.
دوسال سنوات اضافه به ازای تولد فرزند چهارم

وزیر رفاه، در بخش دیگری از ســخنان خود اظهارداشــت: از 
دیگر مزایای این بیمه آن اســت که اگر تعداد فرزندان از ســه 
به چهار افزایش یابد به ازای هر فرزند ۲ ســال به سنوات بیمه 
پردازیشان اضافه خواهد شد.وی با اشاره به تخصیص یک هزار 
میلیارد تومان اعتبار برای اجرای بیمه رایگان مادران غیرشاغل 
دارای سه فرزند و بیشتر عنوان کرد: با این اعتبار در سال ۱۴۰۲ 
می توانیم حدود ۵۰۰ هزار نفر را تحت پوشش بیمه روستاییان 
و عشایر درآوریم و برای اجرای کامل آن در بودجه ۱۴۰3 منابع 

لازم پیش بینی شده است.
پشت نوبتی در نهادهای حمایتی نداریم

مرتضوی، در ادامه به دیگر اقدامات دولت ســیزدهم در زمینه 
حمایت از اقشار ضعیف جامعه  اشاره کرد و افزود: منابع نهادهای 
حمایتی به منظور تحت پوشش قراردادن کسانی که پشت نوبت 
کمیته امداد امام خمینی)ره( یا سازمان بهزیستی قرار داشتند، 
تقویت شده اســت و به منظور پوشــش حداکثری، به صورت 
روزشمار هیچ مددجوی تحت پوشش بهزیستی یا کمیته امداد 

را در نوبت نداریم و به روز به متقاضیان پاسخگویی می شود.
افزایش ۴۰ درصدی مستمری مددجویان در دولت سیزدهم

وی تأکید کرد: بحث افزایش مســتمری افراد تحت پوشــش 
کمیته امداد و بهزیستی مدنظر بود که در سال جاری ۴۰ درصد 
به مســتمری مددجویان کمیته امداد و بهزیستی افزوده شد. 
تعداد کسانی که در طول ۲ ســال و نیم دولت سیزدهم تحت 
پوشش سازمان بهزیستی قرار گرفتند بیش از ۵۰۰ هزار نفر از 

آحاد مختلف جامعه هستند.
اســتقبال بیش از ۱۵ میلیون خانوار از طرح فجرانه کالابرگ 

الکترونیکی
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: از اقدامات مؤثر دیگری 
که در این دولت انجام شــده، افزایش یارانه هــا و اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیکی است. از ابتدای سال، دولت تصمیم گرفت 
کالابرگ الکترونیکی را عملیاتی کند. بتدریج زیرســاخت های 
سخت افزاری و نرم افزاری تأمین شد و از دهه فجر امسال، این 

طرح به صورت گسترده در سراسر کشور اجرایی شد.
وی افزود: بر اســاس آخرین آمار معاونت رفاه و امور اقتصادی، 
تاکنون بیش از ۱۵ میلیون خانوار از مجموع ۲۰ میلیون خانوار از 
طرح فجرانه کالابرگ الکترونیکی استقبال کرده اند. همچنین 

۱8 میلیون تراکنش به این واسطه انجام شده است.
در حاشیه این مراسم، بیت الله برقراری، مدیرعامل صندوق بیمه 
اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر در گفت وگو با خبرنگار 
»ایران« درباره جزئیات اجرای این طرح گفت: مادران غیر شاغل 
که دارای سه فرزند و بیشتر هستند و در مناطق روستایی و عشایر 
زندگی می کنند، از امروز می توانند با مراجعه به کارگزاری های این 
صندوق بیمه ای در سراسر کشور به عضویت این صندوق درآیند.
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M A R Z E E G H T E S A S D3
       معرفی 14 اقدام راهبردی بانک صادرات ایران در 

سیاست های اعتباری
بانک صادرات ایــران در ادامه اقدامات راهبــردی خود برای 
تسهیل و تســریع در ارائه انواع خدمات بانکی خرد به مردم، 
حمایت های مالی بنگاه ها، واحدهــای اقتصادی و تولیدی و 
زیرســاخت های صنعتی کشــور، اقدامات خود در سال های 
اخیر را در ۱۴ بخش در معاونت اعتباری و تأمین مالی سرعت 

داده است.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، روند اقدامات این 
بانک در دو ســال اخیر و در طول دولت سیزدهم با تمهیدات 
بهینه سرعت بیشتری به خود گرفت و با انجام اقدامات متنوع 
و جامع همچون طرح تأمین مالی زنجیره تولید با هدف انعقاد 
توافقنامه پلتفــرم زنجیره تأمین، فراهم شــدن امکان رؤیت 
اطلاعات قراردادهای تسهیلاتی برای مشتریان و ضامنین به 
تفکیک ضامنین، وثایق و جزئیات قرارداد و وضعیت اقســاط، 
ســامانه توثیق دارایی ها)ست( و تدوین دســتورالعمل ویژه 

نهضت ملی مسکن همراه بوده است.
این بانــک همچنین بــا تضمین انتشــار اوراق صکوک در 
بورس اوراق بهادار، تسهیل گری پرداخت وام قرض الحسنه 
ازدواج و تهیــه جهیزیه، ایجاد ســامانه جامــع اعتباری، 
تقویت قرارداد همــکاری با صندوق نوآوری و شــکوفایی 
با هــدف حمایت از شــرکت های دانش بنیــان و همچنین 
بررسی پرونده های درخواست انواع تسهیلات و تعهدات در 
بخش های مختلف اقتصادی، روند خدمت رسانی و حمایت 
مالی و بانکــی از واحدهای اقتصادی و تولیدی را ســرعت 

داده است.
علاوه بر این، تســهیل گری پرداخت تسهیلات خرد در شبکه 
بانک، حمایت از تکالیف ارائه شــده از ســوی دولت محترم 
از جمله اعطای تســهیلات در قالــب طرح توزیــع عادلانه 
یارانه ها، اعطای تســهیلات حمایتی به صنایع دارویی کشور، 
بهره برداری از ۱6 طرح در ســال ۱۴۰۲ و بررســی و تصویب 
طرح های تأمین مالی بلند مدت از دیگر اقدامات راهبردی این 

بانک در طول مدت یاد شده بوده است.
تقویت زنجیره تأمین B۲B و B۲B، ایجاد برات الکترونیک با 
تعهد بانک سپامی و غیر سپامی، اســتفاده بیشتر از ظرفیت 
اوراق مولد گام و ســفته الکترونیک، رونمایی ســامانه توثیق 

الکترونیک دارایی ها)ست( در همین راستا بوده است.  
بانک صادرات ایران در همین چهارچوب بــرای تأمین مالی 
بنگاه های اقتصــادی از طریق انتشــار اوراق صکوک در بازار 
ســرمایه، ســبد محصولات اعتبــاری خود را بــرای تکمیل 
ســوپرمارکت مالی متنوع تر کــرده به نحوی که بــا توجه به 
سهمیه ۱۱۰ هزار میلیارد ریالی این بانک، حمایت از بنگاه های 
تولیدی را در اولویت قرار داده است. پرداخت ۲۴76 میلیارد 
ریال تسهیلات و صدور 3۰8۵ میلیارد ریال ضمانت نامه برای 
شرکت های دانش بنیان در سال ۱۴۰۲ از جمله حمایت های 
بانک از شــرکت های دانش بنیان بوده که همچنان در دستور 

کار است.

  رشــد و موفقیت ســرمایه گذاری در کیش منوط 
به همکاری دو سویه شرکت ســرمایه گذاری و بخش 

خصوصی است
رشد و موفقیت سرمایه گذاری در کیش منوط به همکاری دو 

سویه شرکت سرمایه گذاری و بخش خصوصی است
امین میرزایی در نشســت با اعضای انجمن سرمایه گذاران و 
کارآفرینان جزیره، موانع و مشــکلات این حوزه را مورد بحث 
و بررســی قرار داد. به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل 
سازمان منطقه آزاد کیش در این نشست که به دعوت انجمن 
ســرمایه گذاران و کارآفرینان برگزار شــد، امیــن میرزایی 
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری و  توســعه کیش با اشاره به 
نقش مهم ســرمایه گذاران در دســتیابی به اهداف توسعه ای 
گفت: »از مشــکلات و موانع بر سر راه ســرمایه گذاران مطلع 
هستم که برخی در کوتاه مدت قابل حل است و بخشی نیاز به 

زمان بیشتری دارد.«
میرزایــی افزود: »ســرمایه گذاران باتجربه و دلســوز کیش، 
همچنان پس از گذشت 3۰ ســال با تمام چالش ها در جزیره 
حضور دارند که این امر نشــان دهنده تعهد و دغدغه آنها در 

زمینه توسعه است.«
وی تعامل بخش خصوصی با شــرکت سرمایه گذاری و توسعه 
کیش را لازمه رشد ســرمایه گذاری ها برشمرد و تصریح کرد: 
»موفقیت ما به هم گــره خورده و با همدلی و تعامل بیشــتر 

می توانیم اتفاقات خوبی رقم بزنیم.«

ایران و روســیه تجارت تهاتــری را پیگیری 
می کنند؛ قرار اســت دو کشــور بــرای کاهش 
اثــرات دلار در اقتصاد خود، تجارت را از طریق 
خریــد و فروش کالاهای صنعتی به ســرانجام 
برســانند. طی دو سال اخیر مذاکرات متعدد و 
گفت و گوهای تخصصی صورت گرفته اســت تا 
تجار بتوانند کالاهای مورد نیاز طرفین را بدون 

آنکه ارزی جابه جا شود، تأمین کنند.
دو کشــور ایران و روســیه در این سال ها 
مورد شــدیدترین تحریم ها واقع شــده اند، لذا 
بــرای کاهش اثرات منفــی تحریم و جلوگیری 
از تســلط کشورهای متخاصم ضرورت دارد که 
اقتصاد ایران و ســایر کشورهای تحریم شده، از 
دلار فاصله بگیرد. تجار و فعالان اقتصادی ایران 
و روسیه از چندی پیش مذاکرات خود را برای 
تجارت در قالب تهاتر آغاز کردند و گفته شــده 
لیســت بخشــی از کالاها نهایی شده است. از 
بخش هایی که در این حوزه فعالیت های خوبی را 
آغاز کرده اند، قطعه سازان خودرو و لوازم خانگی 
هســتند. البته در حوزه محصولات کشاورزی و 
ماشین آلات کشاورزی هم گفت و گوهایی صورت 
گرفته اســت. طرف روس برای آنکه با ایران در 
قالب تهاتــر همکاری کند، اعلام آمادگی کرده 
اســت ولی تجار و فعالان اقتصادی ایران هنوز 
گام جدی برنداشــته اند. تجار ایرانی می گویند 
برای تهاتر کالا باید میز مشــخصی در سازمان 
توسعه تجارت شکل بگیرد و آن میز تعیین کند 
که در قبال صادرات چــه کالاهایی را می توان 

وارد کرد.
آنهــا اعتقاد دارند که تجــار ایرانی در تهاتر 
کالا ســردرگم هســتند و باید لیست کالاهایی 
کــه دو طرف می توانند تهاتــر کنند به صورت 

رسمی اعلام شود.
به هر حال در برخی از کالاها ایران پتانسیل 
بالایــی دارد و می تواند کالاهای خود را به این 
کشور صادر کند و در مقابل هم روسیه در برخی 
از بخش هــا به خصوص کشــاورزی قابلیت های 
متعددی دارد کــه می تواند به ایران وارد کند، 
لذا با هدف دلارزدایی که ایران، روسیه و سایر 
کشورهای عضو اوراسیا دنبال می کنند، می توان 
تهاتر را با جدیت بیشــتری دنبــال کرد. تهاتر 
کالا در شرایطی اســت که دو کشور در تلاش 

هستند استاندارد کالایی کشور مقابل را تأمین 
کنند و بر اســاس سفارشــی که داده می شود، 
محصولات خود را صادر کنند. بر اساس آخرین 
آمارها، حجم مبادلات تجاری حاصل از پذیرش 
استانداردهای ایران و روسیه از ماه های آوریل 
تــا نوامبر ۲۰۲3 به یک میلیارد و 8۰۰ میلیون 
دلار ارتقا یافته که این رقم رشــد ۱8 درصدی 
حجم مبادلات را نسبت به مدت مشابه سال قبل 
میلادی نشان می دهد؛ این امر بیانگر آن است 
که اگــر پذیرش ها و همگرایی های اســتاندارد 
کیفی دو کشور توسعه پیدا کند سطح مبادلات 

و تجارت ایران و روسیه گسترش می یابد.
طــی 8 ماهه ســال جاری نیز میــزان وزنی 
تجارت ایران و روســیه 3 میلیون و 7۴8 هزار 
تن بوده که نســبت به مدت مشــابه سال قبل 
۴3 درصد افزایش داشــته؛ در این مدت 6۱6 
میلیون و 3۲6 هزار دلار کالا به روســیه صادر 
شــده که این میزان نسبت به مدت مشابه سال 
قبل 3۲ درصد افزایش داشــته است. همچنین 
میزان وزنی کالاهای صادرشــده به روسیه در 
این مدت یک میلیون و ۴9۵ هزار تن بوده که 

66 درصد رشد نشان می دهد.
بابک احمدی، رئیس هیأت عامل ســازمان 
گســترش و نوســازی صنایع ایران هم اعتقاد 
دارد که ایران و روسیه می توانند سیستم تهاتر 
موازی برای صادرات و واردات ماشــین آلات و 
تجهیزات صنعتی داشــته باشند. بر اساس این 
مدل، ســازکاری تعریف می شــود که مشکلات 
تبــادلات مالی مرتفع می شــود و از این طریق 
می توان نیازهای صنعتی دو کشور را رفع کرد. 
امیدوارم ایــن پلتفرم هر چه زودتــر عملیاتی 
شود تا با اجرایی شدن زودتر آن، تجار و فعالان 
اقتصادی و صنعتی نیز علاقه مند به مشــارکت 

در این مدل همکاری شوند.
ورونیــکا نیکیشــینا، رئیــس مرکز صادرات 
روسیه )آر  ای  سی( هم اعتقاد دارد که سیستم 
تهاتر موازی برای صادرات و واردات ماشین آلات 
و تجهیزات صنعتی می تواند به مکانیزم صادرات 
و واردات کمک شــایانی کنــد. مرکز صادرات 
روســیه از طریق ایدرو اطلاعات لازم از جمله 
نــوع ماشــین آلات و تجهیزات و شــرکت های 
ایرانی را دریافت خواهد کرد و در این خصوص 

تعیین نــرخ مبادله روبل و ریال و چرخه زمان 
از مسائل مهم است. تسویه حساب 

بر اســاس اعلام گمرک جمهوری اســلامی 
ایــران، از مجمــوع مبادلات تجــاری ایران با 
کشــورهای همســایه در ۱۱ ماهــه ابتــدای 
امســال، ۲۵ میلیــارد و 8۴۴ میلیون دلار آن 
به صــادرات و ۲9 میلیارد و ۴3۱ میلیون دلار 
به واردات اختصاص داشــته است. بدین جهت 
حجم مبادلات تجاری کشــورمان در ۱۱ ماهه 
ســال جاری با کشورهای همسایه با ۲.۵ درصد 
افزایش به رقم ۵۵ میلیارد و ۲7۵ میلیون دلار 
رســید. در ۱۱ ماهه سال جاری ارزش صادرات 
ایران به 7 کشــور همسایه چون امارات متحده 
عربی، پاکســتان، افغانستان، عمان، فدراسیون 
روســیه، قزاقســتان و بحرین با افزایش روبه رو 

بوده است.
بازرگانی  اتاق  رئیس  تابان،  تیزهوش  هادی 
مشترک ایران و روسیه با بیان اینکه تهاتر یک 
راهکار مناســب برای تسهیل تجارت بین الملل 
اســت، می گوید: تهاتر یکی از انواع روش های 
تجارت متقابل است، در این روش برای طرفین 
تجارت امکان مبادله کالا و خدمات بدون نیاز 
به انتقال ارز، فراهم می شــود. تجارت تهاتری 
ایــران با دیگر کشــورها به خصوص روســیه، 
می توانــد بخشــی از مبــادلات خارجی ایران 
را پوشــش دهد و این خود در کمرنگ کردن 
اثر گذار است،  تأثیر تحریم های امریکا بســیار 
زیرا هم امکان شناسایی شرکای تجاری ایران 
ضعیف می شود و هم کشور از مبادلات دلاری 
و زیرســاخت های مالی وابســته به آن بی نیاز 

می شود.
او تأکید کــرد: تهاتر یک راهــکار عملیاتی 
برای تجارت در میان کشــور هایی اســت که با 
کمبــود منابع ارزی مواجه هســتند، همچنین 
از ایــن روش در مواقــع بحرانی بویژه در رکود 
اقتصادی، تورم بالا یــا کاهش ارزش پول ملی 
استفاده می شــود. روابط تجاری و اقتصادی با 
هر کشــور یا منطقه ای می تواند مزایای خاص 
خــود را برای اقتصاد کشــور فراهم آورد و این 
هنر ماست که به گونه ای برنامه ریزی کنیم تا این 
مسیر بیشترین منفعت را برای اقتصاد کشور به 

باشد. همراه داشته 

ایران- روسیه؛ تجارت بدون انتقال ارز

بر اساس آخرین 
برآوردها، ایران 
با چین حدود 5 
میلیارد دلار تهاتر 
کالا دارد. همچنین 
این موضوع 
با کشورهای 
پاکستان، عمان، 
کوبا، ترکیه و 
ونزوئلا در دستور 
کار قرار دارد، لذا 
می توان با روسیه 
نیز سیاست تهاتر 
را جدی تر دنبال 
کرد.
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قیمت گوشت قرمز به عنوان یکی از مهم ترین 
کالاهای اساسی در سفره خانوارها نقش ویژه ای 
بر قیمت سایر اقلام خوراکی ایفا می کند. بنابراین 
بی ثباتی و نوسان در قیمت این کالا می تواند سایر 
محصولات را تحت تأثیر قرار دهد. دولت در سال 
گذشــته با نزدیک شــدن به ایام پایانی سال و 
همزمانــی با ماه مبارک رمضان و افزایش میزان 
مصرف اقدام به واردات گوشــت قرمز منجمد و 
گرم کرده و در فروشــگاه ها و میادین میوه و تره 

بار عرضه کرد.
این اقدام دولت در واردات گوشت قرمز برای 
جلوگیری از رشد قیمت های غیرمنطقی بود. در 
همین راستا گوشت های کنیایی و استرالیایی که 
پیشتر درباره واردات آنها اطلاع رسانی شده بود با 
قیمت مناسب و کیفیت قابل قبول در فروشگاه ها 

و میادین توزیع شد.
 در حــال حاضر قیمت هر کیلو سردســت 
گوساله برزیلی ۲98 هزار تومان و ران گوسفند 
استرالیایی و کنیایی با قیمت 33۰ هزار تومان 
در مراکز عرضه می شــوند. این در حالی است 
که علیرضا پیمان پاک، قائم مقام وزیر کشاورزی 
در امور تجارت و تنظیم بازار در دی ماه ســال 
گذشته با اشــاره به کاهش قیمت گوشت قرمز 
گفته بود: از نیمه دوم اسفند سال جاری گوشت 
دام پرواربندی شــده تولید داخل هم به عرضه 
گوشــت قرمز کشور اضافه می شود ضمن اینکه 
تولید گوشت قرمز در بهار ۱۴۰3 افزایش خواهد 
داشــت و این افزایش عرضه بــه معنای بهبود 

بود. قیمت ها خواهد 
تأمین بموقع نهاده از سال گذشته

یکی از مهم ترین فاکتورها در تولید گوشــت 
قرمز تأمین بموقع نهاده است. پیرو همین مسأله 
بــرای ممانعت از بی ثباتی در ســال قبل و عدم 
تکرار بروز کمبود نهاده در ســال گذشــته، جو 
بموقع عرضه شــد و واردات آن هم بیش از 9۰ 
درصــد افزایش یافت؛ با انجــام چنین اقداماتی 

این نهاده پایین تر از قیمت مصوب عرضه شد.
اگرچه واردات گوشــت قرمــز و تأمین نهاده 
توانسته است جلوی رشــد مجدد و غیرمنطقی 
قیمت گوشت قرمز را بگیرد اما باز هم در مراکز 
خــرده فروش قیمت گوشــت گرم گوســفند و 

گوساله بالاست به طوری که محمدعلی نیکبخت 
وزیر جهاد کشاورزی با تأیید قیمت بالای گوشت 
قرمز دلیل آن را حذف دام های مولد در دو سال 
گذشــته عنوان کرده است. نیکبخت گفته است 

اکنون در حال بازسازی گله های مولد هستیم.
تکذیب افزایش قیمت گوشت قرمز

در شــرایطی که گوشــت های قرمز وارداتی 
در حال توزیع هســتند، اخباری مبنی بر گرانی 
مجدد گوشت قرمز منتشر شد اما مدیرکل دفتر 
بازرســی و نظارت بر کالاهای اساســی وزارت 
جهادکشــاورزی هر گونه افزایش قیمت گوشت 
قرمــز در بازار را در هفته هــای آینده تکذیب و 
اعلام کرد: دولت تصمیمــی بر افزایش نرخ ارز 
نیمایــی و یارانه برای واردات کالاهای اساســی 

کشاورزی ندارد.
 مسعود امرالهی اظهارداشت: طرح این موضوع 
کــه افزایش نــرخ دلار بر افزایــش هزینه های 
دامداری ها تأثیر گذاشــته است، صحت نداشته 
و شــایعه اســت و نهاده های دامی با ارز نیمایی 
۲8 هزار و ۵۰۰ تومان تأمین و تحویل دامداران 

کشور می شود.
وی افزود: ارزی که به ســایر کالاهای اساسی 
برای واردات پرداخت می شــود، با نرخ ۲8 هزار 
و ۵۰۰ تومانی است و از این رو تغییر نرخ دلار، 
تأثیری بر قیمت تمام شــده کالاهای اساســی 

نخواهد گذاشت.
امرالهــی، افــرادی را کــه از افزایش قیمت 
گوشت قرمز با توجه به افزایش نرخ ارز صحبت 
کرده اند، کاسبان تحریم نامید و گفت: این افراد 
برای نمایش خود در رســانه ها و فضای مجازی 

شایعه می کنند.
وی تأکید کرد: مشــکلی در تأمین کالاهای 
اساسی و ارز برای واردات کالاها و نهاده های دامی 
نداریم و اظهار نظرهایی مبنی بر افزایش قیمت 
گوشت در هفته های آینده با هدف تشویش بازار 

و اذهان عمومی مطرح می شود.
مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بر کالاهای 
اساســی وزارت جهادکشاورزی تصریح کرد: هر 
گونه تغییــر در قیمت کالاهای اساســی بدون 
مجوز ستاد تنظیم بازار کشور مورد تأیید نیست 

و تخلف محسوب می شود.

وی در همین حــال از همه تولیدکنندگان و 
بازرگانان بخش کشاورزی خواست با توجه به ارز 
۲8 هزار و ۵۰۰ تومانی که برای واردات کالاهای 

اساسی دریافت کرده اند، کالاهای خود را
قیمت گذاری کنند.

امرالهــی بــا بیان اینکــه برای رفــاه حال 
مصرف کنندگان گوشــت قرمز گوســفندی در 
فروشــگاه های زنجیره ای و میادیــن تره بار با 
قیمت هــر کیلوگرم حــدود 3۱۵ هزار تومان 
بســته بندی و لاشه با قیمت حدود هر کیلوگرم 
۲8۲ هزار تومان عرضه می شود، اذعان داشت: 
در ســطح خرده فروشــی نیز هر کیلوگرم شقه 
گوســفندی با قیمت بیــن ۴۵۰ هزار تا ۵۵۰ 
هزار تومان بســته به کیفیت گوشــت، خرید و 

فروش می شود.
دولــت در یک ســال گذشــته بــا اجرای 
برنامه های متنوع درصدد آن بوده که به ســفره 
خانوارها آســیبی وارد نشود تا دهک های پایین 
جامعه بتوانند کالاهای اساسی مورد نیاز خود از 
جمله گوشت قرمز را خریداری کنند. به همین 
منظور دولت با اجرای طرح های مکمل از جمله 
کالابرگ الکترونیکی و کالابرگ فجرانه سعی در 

توزیع این کالای اساسی داشته است.
افزایش سهم ترانزیت ریلی به ۹.1 درصد

رشــد ســهم ترانزیت ریلی به 3۰ درصد کل 
ترانزیت در برنامه هفتم توسعه، پیش بینی شده 
اســت. براســاس قانون، ترانزیت تا سال پایانی 
برنامه هفتم باید به ۵۰ میلیون تن برســد. آمار 
گمرک از میزان ترانزیت در ســال گذشته نشان 
می دهد، در این ســال ترانزیت به ۱7.۵ میلیون 
تن رســیده است که نســبت به سال قبل از آن 
رشــد 36 درصدی دارد. از ایــن میزان ترانزیت 
۱.6 میلیون تن ســهم بخش ریلی بوده که 9.۱ 
درصد کل ترانزیت می شود. برنامه هفتم توسعه 
ســهم قابل توجهی را برای حمل و نقل ریلی و 
افزایش ترانزیت در بخــش ریلی در نظر گرفته 
اســت. در حال حاضر حدود 9۰ درصد حمل بار 
زمینی جاده ای اســت؛ بنابراین احداث خطوط 
ریلی، توسعه زیرســاخت ها و ناوگان زمینه ساز 
دســتیابی به رشــد 3۰ درصدی حمــل بار در 

بخش ریلی است.

ارز نیمایی گوشت قرمز حذف نمی شود

طرح این موضوع 
که افزایش نرخ 
دلار بر افزایش 
هزینه های 
دامداری ها تأثیر 
گذاشته است، 
صحت نداشته 
و شایعه است و 
نهاده های دامی با 
ارز نیمایی 2۸ هزار 
و 500 تومان تأمین 
و تحویل دامداران 
کشور می شود.

   تأسیس مرکز جهانی مقابله با طوفان های گردوغبار
معاون رئیس جمهور در ششــمین مجمع محیط زیســت ملل 
متحد از لزوم تأســیس مرکز منطقــه ای و جهانــی مقابله با 
طوفان های گردوغبار ســخن گفت و خواستار حمایت از ایجاد 
صندوق مالی منطقه ای برای حل معضل گردوغبارها در منطقه 
غرب آسیا شد. »علی سلاجقه« همچنین با توجه به بی توجهی 
به آلودگی منابع آبی در حوضه های بالادستی و نبود همکاری 
کشــورها به انجام تعهدات دوجانبه ازجمله تأمین حقابه های 
محیط زیستی، خواســتار کمک های فنی و مشاوره ای سازمان 

بین المللی برای ارتقای محیط زیست منطقه شد.
 لزوم ورود مجامع بین المللی

 )UNDP( ایران سال گذشته، با همکاری دفتر عمران ملل متحد
گام نخســت را برای تشــکیل »صندوق منطقه ای گردوغبار« 
برداشت. کشــور ما ســالانه میزبان اجباری ۱۵۰ میلیون تن 
گردوغبار کشورهای عربستان، اردن، سوریه، عراق، ترکمنستان، 
ازبکستان، افغانســتان، ترکیه، امارات و دیگر کشورهای حوزه 
خلیج فارس اســت. تفاهمنامه های دو و چندجانبه برای مهار 
پدیده گردوغبار بین ایران و کشورهای همسایه صورت گرفته، 

تفاهمنامه هایی که تاکنون به سرانجام نرسیده اند.
بنابراین کارشناســان ایرانی جای خالی یــک نهاد بین المللی 
هماهنگ کننده را یــادآوری کردنــد و در نهایت یک صندوق 

بین المللی بین ایران و سازمان ملل ایجاد شد.
علی محمد طهماســبی بیرگانی، دبیر ســتاد ملــی مقابله با 
گردوغبار ایران بارها در گفت و گو با »ایران«، تنها راه آرام کردن 
این حجم عظیم خسارت زا را ورود مجامع بین المللی و تشکیل 
یک صندوق مالی مشــترک بین کشورهای درگیر با ریزگردها 
اعلام کرده است. تشکیل صندوق منطقه ای گردوغبار یکی از 
پیشــنهادهای ایران به شــرکت کنندگان در نشست وزیران و 

مسئولان محیط زیست ۱۱ کشور در تیرماه سال گذشته بود.
ایران و سازمان ملل سال گذشته گام نخست تشکیل صندوق 
منطقه ای محیط زیســت را برداشــتند و صندوق را تشکیل 
دادند. همچنین ایران شهریور ماه سال جاری به دنبال پیشنهاد 
سازمان ملل، میزبان کنفرانس بین المللی »مقابله با طوفان های 
گردوغبار« در تهران بود. ۵۰ کشــور شرکت کننده در اجلاس 
بین المللی مقابله با گردوغبار در تهران بر حمایت از این صندوق 

تأکید کردند.
 لزوم یافتن راه حل های مشترک

معاون رئیس جمهور در سخنرانی خود در این مجمع در نایروبی 
کنیا، برگــزاری »کنفرانس بین المللــی گردوغبار« در جهت 
اجرای قطعنامه شــماره 77/۱7۱ مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد در ســپتامبر ۲۰۲3 در تهران با همکاری ســازمان ملل 
متحد را نمونه ای از تلاش های جمهوری اســلامی ایران برای 
جلب توجه جامعه جهانی به اهمیت چالش های مشترک و لزوم 
یافتن راه حل های مشــترک برای مقابله با آنها دانست و گفت: 
اجلاس تهران تلاش کرد با حضور و کمک ســازمان های مالی 
چندجانبه و ســازمان ملل متحد، با تدوین، بازنگری و اجرای 
برنامه های عمــل زیرمنطقه ای، منطقــه ای و جهانی مقابله با 
طوفان های گردوغبار، حمایت از ایجاد صندوق مالی منطقه ای 
برای منطقه غرب آسیا و تأسیس مرکز منطقه ای، کارگروه ها، 
کمیته ها، همراه با شبکه ای از کشورهای تحت تأثیر، طوفان های 
گردوغبار را به شکلی مؤثر مورد بررســی و پیگیری قرار دهد. 
او گفت: جمهوری اســلامی ایران همچنین با ارائه پیشنویس 
قطعنامه ای به نشست جاری مجمع محیط زیست ملل متحد در 
این زمینه، ضمن رایزنی با مجموعه کشورهای علاقه مند و جلب 
همکاری و حمایت یونپ و صندوق هــا، برنامه ها و آژانس های 
تخصصی وابسته به سازمان ملل متحد، گام دیگری را برای اقدام 
جمعی و ایجاد سازکارهای منطقه ای و بین المللی مناسب برای 
مقابله با طوفان های گردوغبار به عنوان یکی از چالش های مهم 

که جهان و آینده ما را تهدید می کند، برداشت.
سلاجقه اظهار امیدواری کرد: با تصویب و اجرای این قطعنامه، 
جامعه جهانی عزم خود برای مدیریت و کنترل این پدیده را به 
نمایش بگذارد و ابزارهای لازم برای این منظور را تدارک ببیند.

قطع کمک مالی به پروژه سیستان با تحریم ها
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت، اعمال تحریم های 
یک جانبه ناعادلانه اقتصادی و نامشــروع علیــه ایران و دیگر 
کشورها را باعث تخریب محیط زیست و کاهش سطح توسـعه 
پایـدار دانست که اجرای برنامه های اقدام ملی برای حفظ امنیت 
غذایی، حفاظت از تنوع زیســتی، مدیریــت اراضی و مدیریت 
یکپارچه منابع آبی، ســازگاری با تغییرات اقلیمی و مدیریت 
آلاینده ها را به شــکل قابل توجهی تحت تأثیر قــرار داده و با 

چالش های جدی روبه رو کرده است.
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طی ۵۰ سال آینده تعداد سالمندان 6۰ سال 
بــه بالا افزایش خواهــد یافت و این گروه بخش 
قابل توجهی از جمعیت جهان را تشکیل می دهند. 
جمعیت شناســان تخمین زده اند تا سال ۲۰۵۰ 
جمعیت افراد بالای 6۰ ســال به دومیلیارد نفر 
در جهان خواهد رســید، این بدان معناست که 
به ازای هر پنج نفر یک سالمند خواهیم داشت. 
به این ترتیب نه فقط در کشورهای توسعه یافته 
بلکه در کشــورهای در حال توســعه نیز بخش  
قابل توجهی از جمعیت را ســالمندان تشــکیل 

خواهند داد.
افزایــش ســالمندان در صــورت نداشــتن 
برنامه هــای مــدون، در آینده به چالشــی مهم 
برای جوامع تبدیل خواهد شــد. در کشورهای 
توســعه یافته، از ســه دهه گذشته سرویس های 
خدمات مراقبت روزانه به عنوان جایگزینی برای 
مراقبت های ســازمانی و رســمی به وجود آمده 
است. این سرویس ها نقش مهمی در مراقبت های 
مبتنی بر جامعه برعهده گرفته اند. حالا با توجه به 
روند روبه رشد جمعیت سالمندان و نیازهای آنها 
بویژه باتوجه به مســائلی ازجمله تغییر در سبک 
زندگی خانواده ها و مهاجرت فرزندان و افزایش 
شــمار سالمندان تنها، توســعه مراکز نگهداری 
روزانه ســالمندان در کشــور ما نیز ضروری به 
نظر می رســد. برخی از کارشناســان معتقدند 
اگر همین حالا برای افزایش تعداد ســالمندان، 
برنامه هایی در نظر گرفته نشــود به زودی با یک 
بحران جدی مواجه خواهیم شــد. درحال حاضر 
بیش از ۱۰درصد جمعیت کشــور را سالمندان 
تشکیل می دهند. باتوجه به آمار، پیش بینی شده 
است در سال ۱۴۲۰ حدود ۲۰درصد از جمعیت 
کشور را سالمندان تشکیل خواهند داد که باید به 
نیازهایشان ازجمله بیمه، خدمات در زمینه های 

مختلف، مسکن و... پاسخ داده شود.
از  ســالمندان  شبانه روزی  مراکز  کوچ 

تهران
دکتر محمود برزگر، مدیر بهزیســتی شــهر 
تهــران در گفت وگو با »ایران« با تأکید بر اینکه 
تا چند ســال آینده در کشور با بحران سالمندی 
مواجه خواهیم بود، می گوید: حوزه ســالمندی 

دغدغه همه مســئولان در کشور است و شورای 
ملی ســالمندان برای همین منظور در کشــور 
تشکیل شده است. در این شورا به صورت دوره ای 
جلساتی را با موضوعاتی مثل خدمات قابل ارائه 
به ســالمندان، مراقبت های سالمندی و وظایفی 
که دستگاه های مختلف در حوزه سالمندی دارند 

برگزار می کنیم.
وی درباره مراکز شــبانه روزی و مراکز روزانه 
نگهداری از ســالمندان می گوید: یک ســری از 
مراکز نگهداری از ســالمندان مراکز شبانه روزی 
اســت و یک سری از مراکز هم مراکز آموزشی و 
توانبخشی روزانه است. امکان نگهداری برخی از 
ســالمندان در خانه وجود ندارد. این سالمندان 
نیــاز به مراقبت هــای خاصی دارنــد و باید در 
مراکز شــبانه روزی نگهداری شــوند، پس قطعاً 
باید فضایی باشــد که این افراد در آن نگهداری 
شوند. متأسفانه در تهران به دلیل گرانی مسکن، 
ساختمان های مناســبی که بخواهیم به عنوان 
مرکز ســالمندان در نظر بگیریم، رقم های بسیار 
بالایــی برای رهــن و اجاره دارنــد از همین رو 
تعــدادی از این مراکز از تهران خارج شــده اند. 
افراد و مؤسســاتی که می خواهند در این زمینه 
کار کنند به ســختی می تواننــد این هزینه ها را 
تأمین کنند و اگر بخواهند فعالیت کنند باید رقم 
بالایی از مردم دریافــت کنند تا حداقل بتوانند 

هزینه هایشان را تأمین کنند.
وی خاطرنشــان می کند: ما نمی توانیم انتظار 
داشــته باشــیم افرادی وارد این حوزه شوند و 
رایــگان به ارائه خدمــات بپردازند چراکه برای 
گروهی از افراد، کار کردن در این حوزه شــغل 
و منبع درآمدشــان اســت و باید بتوانند از پس 
هزینه ها بربیایند. با توجه به این موضوع در شهر 
تهران فعالیت در این زمینه کمتر اســت. ســال 
گذشته از آنجا که  مسئولان دو مرکز سالمندان 
با صاحب ملک به توافق نرســیدند از ادامه کار 
منصرف شدند و ملک را واگذار کردند و این مراکز 
تعطیل شــدند، ما ماندیم و تعدادی سالمند که 
ساماندهی آنها برایمان سخت بود، هرچند همه 

آنها ساماندهی و جادهی شدند.
مراکز نگهداری موقت باید جای شبانه روزی ها 

را بگیرند
مدیر بهزیستی شهر تهران در مورد راهکارهایی 
که بــرای حل این مشــکل در نظــر گرفته اند، 
می گویــد: تصمیم گرفتیــم طرح هایی را در نظر 
بگیریم تا وابستگی به مراکز نگهداری شبانه روزی 
کاهش پیدا کند. یکی از این طرح ها تســهیل در 
صدور مجوزها بود. صدور مجوز را برای یک سری 
از گروه ها و افراد تســهیل کردیم تا مراجعه کنند 
و وارد این حوزه شــوند و به صورت شبانه روزی 
کار انجــام دهند. برنامه ریزی می کنیم تا گروهی 
از افراد هم، مجوزهایی را برای مراکز ســالمندان 
روزانه دریافت کنند و خدمات روزانه ارائه دهند.

برزگر با بیان اینکه تأثیر مراکز نگهداری روزانه 
بسیار بیشتر از مراکز نگهداری شبانه روزی است، 
می افزاید: سیاســت ما باید به حداقل رســاندن 
نگهداری از سالمندان در مراکز شبانه روزی باشد 
و این کار با گســترش مراکز روزانه ارائه خدمات 

محقق می شود.
وی با بیان اینکه سالمندان در معرض تنهایی 
و محدودیت در روابط بین فردی هســتند، تأکید 
می کند: رویکرد برنامه های اجتماع محور ازجمله 
ایجاد مراکز مراقبت روزانه، بهبود وضعیت زندگی 
سالمندان و پیشگیری از انزوا و طرد اجتماعی آنان 
اســت. با توسعه مراکز روزانه نگهداری سالمندان 
می تــوان اوقات فراغت آنــان را پر کرد و از اتلاف 
وقت آنها در پارک ها  یا تنها بودنشــان در خانه ها 
جلوگیری کــرد. ســالمندان می توانند با حضور  
بین همسالان خود به انجام فعالیت های مختلف 
چــون فعالیت هــای هنری، فرهنگی و ورزشــی 
بپردازند و علاوه بر آن از خدمات توانبخشــی نیز 

بهره مند شوند.
در واقع مراکز نگهداری سالمندان روزانه شبیه 
مهدهای کودکی است که در آنها خدمات متنوعی 
به افراد ارائه می شود و سالمندان می توانند اوقات 
خوشــی را  بین همسالان خود داشته باشند. این 
مراکز می توانند صبح ها پذیرای سالمندان باشند و 
بعدازظهرها نیز سالمندان به خانه شان برمی گردند. 
این مراکز گزینه بســیار خوبی برای خانواده هایی 
هســتند که ناگزیرند به دلایل مختلف سالمند را 

در خانه تنها بگذارند.

نیازمند گسترش مراکز روزانه نگهداری از سالمندان

سال گذشته 
مراکزی داشتیم که 
تعطیل شده بودند 
اما توانستیم مجدد 
آنها را احیا و افتتاح 
کنیم. هرچند تعداد 
مراکز روزانه در 
تهران کم است و 
طبعاً همه مناطق 
شهر تهران را 
پوشش نمی دهد

     قاچاق پوشی در شب عید
مرد چند شــلوار جین را روی میز پهن می کند و با حرارت 
خاصــی از کیفیت بالای آنهــا و مارک شــان  و از اینکه به 
ســختی آنها را از ترکیه وارد کرده صحبــت می کند. برای 
اثبات حرف هایش آتش فندک را نزدیک شلوار می گیرد تا 
نشان بدهد ضد آتش است. از نگاه فروشنده جنس خارجی 
از داخلی خیلی بهتر است و مردم هم دوست دارند پوشاکی 
که می خرند خارجی باشــد. می گوید: »برای اینکه بازرس 
تعزیــرات ایراد نگیــرد می گوییم همــه جنس های مغازه 
ایرانی اســت ولی واقعیت ندارد و خیلی از اینها از ترکیه و 

چین و بنگلادش قاچاقی آمده اند.«
روزهای پایانی ســال تب خرید پوشــاک نو بــالا می رود و 
خیلی از خانواده ها بعد از گرفتن عیدی آخر سال راهی بازار 
می شوند تا برای سال جدید پوشاک نو بخرند. در این میان 
باز هم بحث پوشــاک قاچاق و برخورد با این پدیده در رأس 
اخبار قرار می گیرد. از 3۰ مهرماه سال 97 که ورود ۱۲۵ برند 
پوشاک خارجی به ایران ممنوع شد، هر سال ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا با اجرای )طرح برخورد با عرضه کنندگان محرز 
پوشاک قاچاق( مقداری از پوشــاک قاچاق را از بازار جمع 
می کند و بعد از تشــکیل پرونده قضایی آنهــا را در اختیار 
ســازمان اموال تملیکی قرار می دهد. اما اجرای طرح های 
مختلف جمع آوری پوشاک قاچاق و برخورد با فروشندگان 
آن هنوز نتوانسته اســت جلوی پدیده پوشــاک قاچاق را 
بگیرد. کافی اســت به مراکز خرید و پاســاژهای بزرگ سر 
بزنید تا با انواع پوشاک و کفش با برندهای مختلف خارجی 
روبه رو شوید. بسیاری ازاین پوشاک از کشورهای بنگلادش، 
پاکســتان و چین به ایران قاچاق می شود. به گفته برخی از 
فروشندگان پوشاک امروز بازار ترکیه را هم پوشاک چینی 
گرفته و برخی از مســافرانی که به ترکیه می روند پوشــاک 
چینی را به تصور اینکه ترکیه ای اســت می خرند.علی یکی 
از تولیدکنندگان ایرانی اســت که دو ســالی می شود قید 
تولید را زده و سراغ کار دیگری رفته است. می گوید: قاچاق 
پوشاک تولید داخل را به زمین می زند: »سال ها قبل یک برند 
معروف در زمینه تولید پوشاک کودک به راه انداختیم. سعی 
کردیم از پارچه های با کیفیت برای تولید پوشــاک کودک 
استفاده کنیم و چند فروشگاه بزرگ در نقاط مختلف تهران 
و شهرســتان ها برای فروش محصولات مان به راه انداختیم. 
شــرایط خوب بود و مردم هم از برند ما استقبال می کردند 
تا اینکه پوشــاک قاچاق مثل اختاپوس به جان تولید داخل 
افتاد. لباس هایی که به شــکل فله ای و استوک از شرق آسیا 
وارد ایران شدند بازار لباس کودک را گرفتند. خیلی از مردم 
به تصور اینکه اینها برند خارجی هســتند آنها را بر پوشاک 
تولید داخل ترجیح دادند. درحالی کــه آنها به هیچ عنوان 
کیفیت ندارند. فصل حراج در کشور ترکیه یکی از زمان هایی 
اســت که برخی از مردم ایران با چمدان هــای خالی آنجا 
می روند تا برای خودشان پوشاک برند بخرند و با چمدان پر 
برگردند. چند ماه قبل؛ وقتی فصل حراج در شهر وان ترکیه 
بود فیلمی از مردم که پشــت مرز با چمدان ایستاده بودند 
منتشر شد. همین هجوم مردم برای خرید پوشاک خارجی 
که اتفاقاً کیفیــت خوبی هم ندارند باعث می شــود تا تولید 

داخل لطمه بخورد.«
وی ادامه داد: »بعد از مدتی چک های ما یکی یکی برگشت 
خورد و فروشــگاه های ما هم یکــی یکی تعطیل شــدند. 
فروشــنده ها نمی توانستند به تعهدشان نســبت به ما عمل 
کنند و بعد از مدتی مجبور شــدیم تولیدی پوشاک را برای 

همیشه تعطیل کنیم.«
سهم 3۰ درصدی پوشاک قاچاق

 این روزهــا با توجه به نزدیک شــدن به بازار شــب عید 
اعتــراض تولیدکنندگان داخلی به گســترش پوشــاک 
قاچــاق بــالا گرفتــه و از مســئولان می خواهنــد تا با 
عرضه کننــدگان و قاچاقچیانی که این پوشــاک را وارد 
کشــور می کنند برخورد کنند. آمارهای ثبت شده نشان 
می دهد نزدیک به ۱۲۰ هزار واحــد صنفی تولیدی ثبت 
شده در حوزه صنعت پوشاک فعالیت می کنند و بیش از ۲ 
میلیون و ۵۰۰ هزار نفردر صنعت پوشــاک کشور مشغول 
به کار هســتند. چندی قبل مجید افتخاری؛ عضو هیأت 
مدیره اتحادیه پوشــاک ایران خبر داد: »بالاترین حجم 
پوشاک قاچاق در سطح عرضه اســت و پوشاک قاچاق به 
شکل اســتوک و تاناکورا و کیلویی و با قیمت خیلی پایین 

وارد کشور می شود.



باشگاه خبر
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بر اســاس آمارهای موجود بیش از ۴۵۰ نوع 
حادثه مختلف در هر شــبانه روز در شهر تهران 
اتفاق می افتد. آمارها می گویند بیشــترین حجم 
حوادث مربوط به آتش ســوزی اســت. حوادث 
مربوط به بافت های فرسوده، پوسیدگی لوله های 
زیر زمین و گازگرفتگی از جمله موارد دیگر است. 
به اعتقاد کارشناســان آنچــه در میزان صدمات 
جانی و خســارت های مالی نقش عمده ای بازی 
می کنــد، آمادگی مردم در برابر حوادث مختلف 
اســت.  یعنی به تعبیری دیگر مقوله پیشگیری 
اســت که می توانــد از بروز خیلــی از فاجعه ها 
جلوگیری کند یا صدمات ناشــی از حوادث را به 

حداقل برساند.
 بدون شــک هر هزینه ای که برای پیشگیری و 
افزایش آمادگی مردم شــود، از هزینه های بعد از 
وقوع حادثه کمتر خواهد بود؛ چه بسا هر حادثه ای 
علاوه بر خسارت های مالی و اقتصادی که به فرد و 
جامعه وارد می سازد، می تواند خسارت های جانی 
را هم برای شهروندان در پی داشته باشد. خسارت 
از هم پاشــیدن بنیان یک خانواده با وقوع حادثه 

را نمی توان با هیچ عدد و رقمی اندازه گیری کرد.
با اینکه ارزشــمندی مقوله پیشگیری و نیاز به 
افزایــش آگاهی های مــردم در خصوص مقابله با 
مخاطرات مانند روز روشــن اســت و بر هیچ کس 
پوشیده نیســت، ولی باز هم با توجه به آمارهای 
موجود به نظر نمی رسد شهروندان پایتخت نشین 
در زمینه چگونگی مقابله با حوادث اطلاعات کافی 

و مورد نیاز را داشته باشند.
از ســوی دیگر هر چند مدتی اســت در زمینه 
ایمن سازی ساختمان های ناایمن اقدامات مؤثری 
انجام شــده که باید ادامه داشته باشد اما به طور 
قطع تصمیمات مدیران و مسئولان شهر باید رنگ 
عملیاتی تری به خود بگیرد تا بتوانیم شاهد کاهش 

آمارها در حوزه حوادث باشیم.
۴ درصــد بودجه شــهرداری به آتش نشــانی 

اختصاص دارد
رئیس کمیته ایمنی شورای شهر تهران با اشاره 
به اینکه وقوع بیش از ۴۰۰ حادثه روزانه در شــهر 
تهران دلایــل عدیده ای دارد به »ایران« می گوید: 
آمار مربوط به وقوع آتش سوزی، طوفان، قطع برق 
گسترده و ایجاد حوادث ناشی از آن متفاوت است. به 
عنوان نمونه وقوع آتش سوزی در چهارشنبه سوری 

آمار بسیار بالایی را به خود اختصاص می دهد.

دکتر مهدی بابایی می افزاید: در برنامه ۴ ساله 
چهارم مدیریت، شهرداری تهران را ملزم کردیم با 
ترویج اقدامات پیشگیرانه نسبت به کاهش آمارها 
اقــدام کند، به گونه ای که در ســال های ۱۴۰۱ و 
۱۴۰۲ رشــد حوادث متوقف شود و در سال های 

۱۴۰3 و ۱۴۰۴ کاهش پیدا کند.
 البته بر اســاس آخرین آمار، در حوزه حریق 
حداکثر رشــد یک درصدی داشتیم. با این همه 
مقرر شــده است با برنامه ریزی مناسب نسبت به 
توقف رشد حوادث اقدام شود و در سال های بعد 
شاهد کاهش آمار آن باشیم. البته تردیدی نیست 
که آتش نشــانی باید این عدد را محقق کند. این 
عضو شــورای اسلامی شــهر تهران با بیان اینکه 
۴ درصد بودجه شــهرداری به میــزان 3 همت 
به ســازمان آتش نشانی اختصاص دارد، می گوید: 
رشد حوادث موجب افزایش خسارت های جانی و 
مالی و همچنین هزینه های آتش نشانی می شود. 
این موضوع  ســبب می شود مبحث پیشگیری در 

اولویت تصمیم گیری ها قرار بگیرد.
به جای افزایش تعداد ایستگاه ها باید پیشگیری 

را لحاظ کنیم
 در حال حاضر ۱37 ایستگاه آتش نشانی داریم، 
اما به اعتقاد رئیس کمیته ایمنی شورای شهر تهران، 
به جای افزایش تعداد ایستگاه ها باید پیشگیری را 

لحاظ کنیم.
وی خاطرنشــان می کنــد: به عنــوان نمونه 
تعیین تکلیف ســاختمان های ناایمــن در همین 
راســتا در دســتور کار قرار گرفته اســت. در این 
زمینه با شــروع کار جدی از ابتدای ســال ۱۴۰۲ 
توانســتیم به رقم 8۰ ســاختمان برسیم. در ابتدا 
آتش نشانی دست تنها بود، اما شهرداران مناطق و 
نواحی همکاری کردند تا مالکان ساختمان ها ملزم 

به ایمن سازی شوند.
او می افزاید: در برنامه ۴ ساله چهارم سختگیری ها 
در این حوزه بیشتر هم می شود. تا پایان سال ۱۴۰۲ 
بنا بود ســاختمان های ناایمن به صفر برسند که 
امیدواریــم بزودی این رقم به زیر ۵۰ ســاختمان 
برســد. در این زمینه جلســه ای بــا حضور تمام 
شــهرداران مناطق و نواحی داشتیم و تأکید شده 
اســت با همیاری هم عدد 8۰ ساختمان ناایمن را 

در کوتاه ترین زمان ممکن به صفر نزدیک کنیم.
دکتر بابایی می گوید: تمامی این ســاختمان ها 
تجاری- اداری نیستند، برخی هم مسکونی هستند، 

به همین دلیل ممکن اســت مشــکلاتی از قبیل 
تعاونی و مالکیت داشته باشند که کارها را با تأخیر 

روبه رو کرده است.
میزان آگاهی تهرانی هــا در مواجهه با حوادث 

پایین است
دکترعباس تقی زاده، رئیس دپارتمان سلامت در 
حوادث و بلایای دانشگاه علوم پزشکی تهران با اشاره 
به اینکه می توانیم حوادث را به دو دســته عمدی 
و غیرعمدی تقســیم کنیم بــه »ایران« می گوید: 
عمــده حوادثی کــه اتفاق می افتنــد غیرعمدی 
هستند. 3 حادثه عمده وجود دارد؛ آتش سوزی و 
سوختگی های ناشی از آن، حوادث ترافیکی منجر 
به فوت و جــرح، حوادث مربوط به گازگرفتگی یا 
مســمومیت با گاز CO و در نهایت سایر حوادث 
مانند مسمومیت ها، غرق شدگی و نمونه های دیگر 
که نسبت به سه مورد اول آمار کمتری را به خود 

اختصاص می دهند.
به گفته این اســتاد دانشگاه، برای پیشگیری و 
مدیریت مواردی که به آنها اشــاره شد راهکارهای 
مختلفــی وجود دارد و نمی توان نســخه واحدی 
بــرای همه آنهــا پیچید اما به صــورت کلی و بر 
اســاس آخرین مطالعات انجام شــده در شــهر 
تهران، میزان آگاهی شهروندان تهرانی و نگرش و 
همچنین عملکرد آنها برای مواجهه با حوادث کم 
اســت؛ حال فرقی نمی کند حادثه ای که به وقوع 
می پیونــدد از جمله حوادث طبیعی مانند زلزله و 
سیل یا حوادث غیرطبیعی یا عمدی باشد؛ در هر 
حال اغلب شهروندان آمادگی مناسبی در مواجهه 

با این حوادث ندارند.
آموزش های مقطعی پاسخگو نیست

رئیس دپارتمان ســلامت در حوادث و بلایای 
دانشگاه علوم پزشکی تهران با تأکید بر اینکه باید 
ســرمایه گذاری ها در حوزه آموزش بیشــتر شود، 
می گوید: در این زمینه مســأله مهمی که هست 
اینکه آموزش در راســتای آمادگی مردم در برابر 
حوادث و بلایای طبیعی و غیرطبیعی وجود دارد، 
اما به صورت مقطعی انجام می شود. گاهی کمپین ها 
و جشنواره هایی راه می افتد، اما هیچ کدام تداومی 
نداشته، به همین دلیل اثربخشی لازم را ندارند. به 
عنوان نمونه یک برنامه آموزشی نهایتاً در طول یک 
ســال انجام و بعد از اولویت خارج می شود و بعد از 
چند سال دوباره مسئولان به یاد می آورند که باید 

آن آموزش را از سر گرفت.

کاهش وقوع حوادث در تهران
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اعداد و ارقام 
نمایانگر این هستند 
که وضعیت تهران 
به لحاظ آمادگی 
در برابر حوادث 
در حد مطلوب 
نیست. به اعتقاد 
من کم هزینه ترین 
و سریع ترین راهی 
که می تواند ما را 
به نتیجه مطلوب 
برساند آموزش 
مردم است.

  زیست سخت پرندگان مهاجر
فلامینگوهـــا به دریاچـــه ارومیه نرســـیدند. تـــک درنای 
ســـیبری هم امســـال به تـــالاب فریدونکنار زیســـتگاه 
زمســـتانه اش نیامد و رویـــا، درنای بلژیکـــی را در بی خبری 
گذاشـــت تا این ســـؤال مطرح شـــود که علت فرود نیامدن 
برخـــی از پرندگان مهاجر به ایران چیســـت؟ کارشناســـان 
محیط زیســـت می گویند: تغییر اقلیم و خشـــکی تالاب ها 
و دریاچه ها از عوامـــل اصلی این موضوع هســـتند. هرچند 
آمار پرندگان مهاجر در ســـال جاری هنوز اعلام نشـــده اما 
حسن اکبری، معاون محیط زیســـت طبیعی و تنوع زیستی 
ســـازمان حفاظت محیط زیســـت می گوید کـــه ایران همه 
ســـاله پذیرای میلیون ها پرنده مهاجر و زیســـتگاه بیش از 
۱.8 میلیون فـــرد از ۱66 گونه از پرندگان آبزی اســـت. این 
مقام مســـئول، اگرچه آماری از کاهش پرنـــدگان مهاجر در 
امســـال ارائه نمی کند اما احیـــای تالاب هـــای در معرض 
تهدید را برای زیســـت پرنـــدگان مهاجر ضـــروری می داند 
چراکـــه در ســـال های اخیر نوســـان تراز آبـــی تالاب ها به 
دلیل کاهش منابع آبـــی و عدم تأمین حقابه، پســـروی آب 
دریای خزر و شـــکار و صید موجب کاهش ارزش زیستگاهی 
بســـیاری از تالاب ها و پهنه های آبی کشـــور شـــده است.

موضوعی که اسماعیل کهرم استاد دانشــگاه نیز در گفت و گو با 
»ایران« آن را تأیید می کند و می گوید: »جمعیت ایران طی ۴۰ 
سال اخیر از 3۵ میلیون نفر به بیش از 8۰ میلیون نفر رسیده است 
اما آیا منابع آبی ما افزایش پیدا کرده است؟ پاسخ این سؤال مسلماً 
منفی است. بنابراین، هر انسان یا هر موجود زنده در شرایط کنونی 
سهم کمتری از آب دارد و برای همین نیاز به صرفه جویی داریم. 
البته این موضوع تنها به ایران محدود نمی شود و در جهان هم این 

وضعیت صدق می کند.«
 او چنین استدلال می کند: وقتی که از آزمایشگاه پیشرانش جت 
ناسا )JPL( سؤال شد که از میان میلیون ها کهکشان کدام یک 
را انتخاب می کند؟ پاسخ داد سیاره ای که دارای آب مایع باشد؛ 
زیرا امکان زیست تنها در سیاراتی که آب مایع دارند، وجود دارد.  
همان طور که در قرآن کریم آمده، »وَجَعَلنْا مِنَ المْاءِ کلَّ شَی ءٍ.« 
یعنی هرچیز زنده را از آب آفریدیــم. بنابراین نقش مهم آب در 
حیات در منابع دینی و علمی به اثبات رسیده و بدون آب امکان 

حیات هیچ موجود زنده ای امکان پذیر نیست.
خشکی تالاب ها و منابع آبی

علت اصلی تلف شدن پرندگان مهاجر
کهرم علــت کاهش و تلف شــدن پرندگان مهاجر را خشــکی 
تالاب های کشــور می داند و در این باره توضیــح می دهد: این 
پرندگان تا حدود دو سال با پدر و مادر خود زندگی می کنند و بعد 
تنها می شوند. آنها در این زمان نیاز به راهنما ندارند و همان راهی 
را که پدر و مادرشان به آنها یاد داده اند ادامه می دهند. برای مثال، 
به تالاب گاوخونی می رسند که خشک شده است. درنهایت تا ۲۰ 
کیلومتر دیگر به دنبال آب می گردند و اگر نتوانند خود را سیراب 

کنند تلف می شوند.
این استاد دانشگاه ادامه می دهد: یک پرنده مهاجر چیزی حدود 
8۰۰ تا 9۰۰ کیلومتر بال زده تا به یک تالاب برســد. بنابراین، 
بال زدن های مفرط باعث شده تا انرژی او که مانند سوخت یک 
هواپیما برای پرواز ضروری است تمام شود. او از خشکی گاوخونی 

اطلاعی ندارد و بعد از اینکه به آن می رسد تلف می شود.
کهرم هشدار می دهد که در صورت تداوم این روند بتدریج نسل 
پرندگان مهاجر منقرض خواهد شد. اگر این چرخه ادامه پیدا کند 
نسل پرندگانی که این تالاب ها را می شناسند به مرور کمتر و کمتر 

خواهد شد و نهایتاً همگی از بین خواهند رفت.
حیات طیف وسیعی از پرندگان وابسته به آب است

علیرضا هاشــمی، پرنده شــناس در گفت و گو با »ایران« تأکید 
می کند که برخلاف تصور دیگران، تنها زندگی پرندگان مهاجر به 
آب وابسته نیست بلکه کمبود منابع آبی طیف وسیعی از پرندگان 
را تحت تأثیر خود قرار می دهد. پرندگان خشک زی، آبزی و کنار 
آبزی به کم آبی بسیار حساس هستند. شاید بتوان گفت که این 
حساسیت بیشتر از پســتانداران اســت. دلیل این موضوع هم 

فیزیولوژی خاص بدن پرندگان مطرح می شود.
وی ادامه داد: در کشورهای اروپایی که میزان رطوبت هوا بالاست 
هم ظرف های آب برای پرندگان در سطح شهرها وجود دارد. درباره 
تالاب ها البته وضعیت کمی متفاوت است. تالاب ها زیستگاه اصلی 
تعداد زیادی از پرندگان طی هزاران سال بوده اند، بنابراین، آنها 
سال های طولانی درحال رفت و آمد و استراحت در این مکان ها 
بودند. پرنده ای که هزاران کیلومتر پرواز کرده تا به شــادگان و 
پریشان رسیده، مثل یک هواپیما نیاز به سوخت یعنی آب، غذا و 
استراحت دارد. البته برخی از پرندگان یک مسیره پرواز می کنند 

اما مهاجرت غالب آنها به صورت ایستگاهی است.
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M A R Z E E G H T E S A S D7
   خبر خوش برای فوتبالیست های افغانستانی مقیم 

ایران
فوتبالیســت های افغانســتانی متولد ایران با توجه به اینکه 
ســوابق ملی ندارند و خارجی محســوب می شــوند، تاکنون 
اجازه فعالیت در مسابقات داخلی ایران را به دست نیاورده اند 
و این موضوع طی چند ســال اخیر یک دغدغــه بزرگ برای 
آنها محسوب شــده اســت. با این حال اخیراً اتفاقی رخ داده 
که می تواند چراغ ســبزی به اســتفاده از فوتبالیســت های 
افغانســتانی الاصل در لیگ ایران با قید برخی شرایط خاص 
باشد. در مراحل اولیه جام حذفی، دو تیم تارا فولاد چرمهین 
به عنوان نماینده اصفهــان با مهرگان دره شــهر ایلام بازی 
کردند و تیم چرمهین برنده این بازی شــد. در ادامه باشــگاه 
دره  شــهر ایلام از تیم حریف به خاطر استفاده از یک بازیکن 
افغانستانی شــکایت کرد و با ارائه مدارک در کمیته انضباطی 
توانست این مسأله را ثابت کند. سجاد جان  محمدی بازیکن 
تیم چرمهین بود که اصالتاً افغانستانی است و در بازی مذکور 
گل هم زد؛ در ادامه با شــکایت باشــگاه ایلامی از حضور این 
بازیکن، کمیته انضباطی بازی را 3-۰ به ســود مهرگان دره  
شــهر اعلام کرد اما وکلای باشــگاه اصفهانی با پیگیری این 
مسأله توانستند حکم جدیدی را در این خصوص از استیناف 
بگیرند. باشــگاه چرمهین با اســتفاده از تجربیــات مجتبی 
فریدونی مدیرعامل سابق باشــگاه ذوب آهن در امور حقوقی 
فوتبال و با استناد به ماده های 6 و 7 مقررات فیفا در استفاده 
از بازیکنان بومی و خارجی توانســت این حکم را بشکند. در 
این مــواد آیین نامه انضباطــی فیفا به طور شــفاف آمده که 
بازیکنان با سه شرط بومی آن کشــور محسوب می شوند: ۱- 
اگر در آن کشور به دنیا آمده باشد. ۲- اگر قبل از ۱۰ سالگی 
مهاجرت و سه سال در آن کشــور زندگی کرده باشد. 3- اگر 
بعد از ۱۰ سالگی مهاجرت و ۵ سال در آن کشور زندگی کرده 
باشد. حکم صادرشده از سوی کمیته استیناف به نوعی راه را 
برای حضور بازیکنان افغانســتانی الاصل در فوتبال ایران باز 
می کند. با استناد به این حکم می توان این طور تصور کرد که 
افغانستانی های مقیم ایران با داشتن یکی از شروط فیفا برای 
بومی محسوب شدن، می توانند در آینده در لیگ ایران هم به 
میدان بروند و بی شک این مســأله دستمایه یک اتفاق بزرگ 

در فوتبال ایران خواهد بود.
      

   درگذشت کاپیتان سابق ذوب آهن
حســن اســتکی پیشکســوت فوتبال و ســرمربی تیم امید 
ذوب آهن به شــکلی ناگهانی و تلخ، دار فانــی را وداع گفت. 
او فرزند رضا اســتکی، قهرمان وزنه برداری ایران بود و برای 
سال های طولانی در ترکیب تیم ذوب آهن بازی کرد. استکی 
حدود 7 فصــل بازوبند کاپیتانی ذوب آهــن را بر بازوی خود 
می بســت و در پســت هافبک مرکزی برای ایــن تیم بازی 
 می کرد. او که مدت ها به عنوان مربی در تیم بزرگسالان ذوب 
آهن فعالیت داشت، در این فصل به عنوان سرمربی تیم امید 
ذوب آهن کار خود را ادامه می داد. زنده یاد استکی که ۵۱ ساله 
بود پنجشنبه نیز در تمرین ذوب آهن حضور داشت ولی شب 
جمعه به دلیل سکته مغزی جان خود را از دست داد. روزنامه 
»ایران« این ضایعه را بــه خانواده اســتکی و جامعه فوتبال 

اصفهان تسلیت می گوید.

   برکناری مجیدی از اتحاد کلباء
اتحاد کلباء موفق به عبور از سد البطائح هم نشد و در دیداری 
از هفته پانزدهم ادنوک لیگ و در خانــه، برابر این تیم تن به 
شکســت داد تا فرهاد مجیدی از هدایت این تیم برکنار شود. 
در دقیقه 38 این بازی پاس دنیل بسا به مهدی قایدی رسید 
و این بازیکن با یک ســر توپ دیدنی، مدافع روبه رویش را از 
سر راه برداشت و سپس با ضربه بغل پای تماشایی، توپ را به 
تور دروازه چسباند اما نتوانســت از شکست ۲-۱ اتحاد کلباء 
جلوگیری کند. در اطلاعیه کلباء آمده اســت: »هیأت مدیره 
کلبا با توافق دو طرف تصمیم به فســخ قــرارداد با مجیدی 
گرفت و از او بابت آنچه در دوره گذشــته در اختیار این تیم 
قرار داده بود تشــکر می کنــد و برای او در آینــده حرفه ای 
ورزشــی آرزوی موفقیت دارد.« این باشگاه همچنین تصمیم 
گرفت در دوره آتی قاضی الشــمری را به عنوان سرمربی تیم 
منصوب کند. مجیــدی در ۴7 دیداری کــه هدایت این تیم 
اماراتی را برعهده داشــت، ۱۵ برد، ۱۲ تساوی و ۲۰ شکست 

در کارنامه اش به ثبت رسید.

بلاتکلیف ماندن دو باشگاه پرطرفدار پایتخت 
و تفکیک نشــدن مالکیت آنها از یکدیگر با وجود 
هشدارهای کنفدراســیون فوتبال آسیا، یک بار 
دیگر آنها را در خطر حذف از مســابقه های لیگ 
قهرمانــان فوتبال قاره کهن قرار داده اســت. در 
ماه های اخیر، مالکیت اســتقلال و پرســپولیس 
به شــماری قابل توجه از بانک ها و دوایر دولتی 
پیشنهاد شــد اما تقریباً همه آنها از پذیرش این 
امر سرباز زدند و حاضر به تقبل اداره آنها نشدند. 
دو باشگاهی که اگرچه بیشترین هواداران را دارند 
اما هم با مخارج و هیاهوهای مضر عجین اند و هم 
درآمدزایی شان در قیاس با هزینه  کرد آنها نزدیک 
به صفر است. در این میان، AFC که بر اساس قواعد 
رایج فوتبال آســیا و به واقع کل جهان، نمی تواند 
با حضور همزمان دو یا چند باشــگاه که مالکیت 
مشترک دارند، در مسابقات قاره ای خویش موافقت 
کند، در چند سال اخیر این مورد را به استقلال و 
پرسپولیس گوشزد کرده است. با این حال، هر بار 
این مهلت  واگذاری رعایت نمی شــود و با تفکیک 
نشدن دو باشگاه به لحاظ مدیریتی و عدم تعیین 
مالکانــی مجزا برای آنــان حکم اخراج یک یا هر 
دو باشــگاه از لیگ قهرمانان آسیا صادر و اجرایی 
شده است. این بار نیز واپسین مهلت سرخابی ها 
بــرای جدا شــدن مدیریت شــان از یکدیگر ۱۰ 
اردیبهشت ۱۴۰3 تعیین شده و چون تلاش های 
صورت گرفته در این زمینه جواب نداده، این بیم 
بعدی وجود دارد که کنفدراســیون آسیا یک بار 
دیگر عذر هر دو باشــگاه را بخواهد. این احتمال 
زمانی تشــدید می شود که در نظر بگیریم امسال 
لیگ قهرمانان آسیا به »لیگ نخبگان« تغییر نام 
داده و به تبع آن دقت بیشــتری صرف شناسایی 
تیم های واجد شرایط صورت می پذیرد و فقط به 
جذب برترین و کامل ترین باشگاه ها اکتفا می شود. 
در این فرایند، تازه ســهمیه اکثر کشورهای قاره 

خــود به خود پایین تر می آیــد و به واقع مو را از 
ماست می کشــند تا باشــگاه های منتخب واقعاً 
اســتاندارد، حرفه ای، صاحب شــرایط شفاف و 
البته مالکیت های غیرمشــترک باشــند. مواردی 
که به ســختی برای دو تیم بزرگ پایتخت نشین 
مصداق دارد و آنها به واقع مظاهر روشن خودکفا 
نبودن و نداشــتن اصول استاندارد تلقی شده اند 
و فقط خرج تراشــی کرده و بدهی های انباشــته 
آنها به ارقامی نجومی رسیده است. درست است 
که باشــگاه های صنعتی نیز هزینه هایی نجومی 
در راه تقویت خویش داشــته اند اما چون آنها از 
محل بودجه کارخانه ها و صنایع مختلف کشــور 
تغذیه مالی می شوند، هرگونه عدم شفافیت مالی 
و خرج های بی رویه شــان بازتابی کمتر از هزینه 
تراشی های سرسام آور سرخابی های پایتخت دارد. 
دیر کرد همیشگی سرخابی های تهران در رسیدن 
به تعرفه ها و بیلان های مالی لازم و تبدیل شدن 
به مؤسســات اقتصادی خودکفا و حتی عجز در 
تفکیک مالکیت های مشترک شــان در سال های 
اخیر چنان تأســف آور بوده که اسباب حیرت هر 
ناظر بی طرف و البته اندوه بیکران خیل هواداران 
دو تیم شده که برای حضور تیم های محبوب شان 
در جام باشگاه های آسیا لحظه شماری می کنند اما 
هر سال )منهای فصل پیش که پرسپولیس مجوز 
حضور گرفت( با شــنیدن خبر حذف تیم شان از 
آسیا بشدت مأیوس می شوند. حالا باید دید تا پایان 
مهلت کم باقی مانده معضل واگذاری سرخابی ها 
به پایان می رســد یا باز هم باید شاهد حذف تلخ 
آنها از حضور در رقابت های باشگاهی آسیا باشیم.
امروز؛ آگهی ۸1 درصد سهام پرسپولیس

بعد از رد خرید ســهام پرســپولیس توســط 
هیــأت مدیره تأمین اجتماعی و عدم تصویب آن 
در هیأت عالی واگذاری در جلسه وزارت اقتصاد، 
تصور می شــد فروش این ســهام بــه یک بانک ، 

آخرین گزینه برای نجات دو تیم پرهوادار فوتبال 
ایران باشد اما حالا شیوه خرید شراکتی به میان 
آمده است. برنا، صبح پنجشنبه جزئیات جدیدی 
از روند واگذاری پرســپولیس منتشر و اعلام کرد 
قرار است امروز شنبه ۲۵ فروردین، 8۱ درصد از 
سهام این باشگاه در روزنامه اBگهی شود: »گروهی 
متشــکل از پنج بانک، این ســهام را می خرند و 
یکی از این بانک ها عمده ســهام را )احتمالاً ۴6 
درصــد( در اختیار خواهد گرفت.« ماجرای کافی 
نبودن واگذاری ۵۱ درصدی سهام پرسپولیس به 
یک بانک ، دوشنبه شب در برنامه فوتبال برتر به 
اطلاع مردم رســید و فاش شــد که تا 8۱ درصد 
ســهام منتقل نشود، مشکل کنفدراسیون فوتبال 
آســیا با دو باشــگاه پایتخت ایــران حل و فصل 
نخواهد شــد. بر همین اســاس، گویا بانک ملت 
و هلدینــگ زیر مجموعه آن تــوان مالی لازم یا 
مصوبــه مدیریتی مربوط بــه پرداخت بیش از ۲ 
هزار میلیارد تومان برای تملک سهام پرسپولیس 
را ندارد. حالا شــراکت پنج بانک برای تقســیم 
ســهم های باشگاه پرسپولیس از طریق فرابورس، 
حرف جدیدی است که باید دید عاقبتش به کجا 
خواهد انجامید. روز چهارم اردیبهشــت به عنوان 
آخرین مهلت تعیین تکلیف مالکیت پرسپولیس 
مشخص شــده و باید دید تا آن روز، سرخابی ها 
موفق به کسب مجوز در اولین دوره لیگ نخبگان 
آســیا می شوند یا خیر. در خبر اخیری که منتشر 
شده آمده است که بعد از اعطای ۴6 درصد سهام 
به بانک اصلی که بانک ملت خوانده می شود؛ 3۵ 
درصد باقی مانده بین دیگر بانک ها تقسیم خواهد 
شد تا بالاخره این اتفاق مهم یعنی واگذاری باشگاه 
پرسپولیس به سرانجام برسد. البته باید 8۱ درصد 
سهام دو باشگاه پرسپولیس و استقلال عرضه شود 
تا کنفدراســیون فوتبال آسیا با واگذاری این دو 

باشگاه موافقت کند.«

بعد از رد خرید 
سهام پرسپولیس 
توسط هیأت مدیره 
تأمین اجتماعی و 
عدم تصویب آن 
در هیأت عالی 
واگذاری در جلسه 
وزارت اقتصاد، 
تصور می شد فروش 
این سهام به یک 
بانک ، آخرین گزینه 
برای نجات دو تیم 
پرهوادار فوتبال 
ایران باشد

  بیرو به جام حذفی می رسد؟
بازی های ســال جدید برای پرسپولیس با یک شــوک بزرگ آغاز شد و 
علیرضا بیرانوند گلر شــماره یک این تیم با آســیب دیدگی از ناحیه مچ 
دست در اردوی تیم ملی مواجه شــد و نتوانست تیمش را در اولین بازی 
سال مقابل گل گهر همراهی کند. تاندون مچ دست بیرانوند دچار پارگی 
خفیف شده که باعث شد او دستش را گچ بگیرد. بیرانوند که پس از بازی 
با گل گهر، دومین بازی پرسپولیس در سال جدید که دیشب مقابل ملوان 
برگزار شد را از دست داد، احتمالاً به بازی بعدی تیمش مقابل صنعت نفت 
هم نخواهد رسید و باید به اجبار استراحت کند. علیرضا بعد از مصدومیت 

در یک جمع خصوصی گفته بود که همه تلاشــش را می کند تا به بازی 
پرسپولیس مقابل آلومینیوم در جام حذفی برسد و غیبتش در بازی های 

پرسپولیس از 3 بازی بیشتر نشود.
طبق خبرهای رســیده، بیرانوند قرار اســت قبل از بــازی هفته آینده 
پرسپولیس مقابل صنعت نفت دوباره از دستش MRI  بگیرد تا مشخص 
شــود روند درمانش تا چقدر مؤثر بوده و چه زمانــی می تواند تمرینات 

گلری را آغاز کند.
به نظر می رسد علیرضا بعد از گرفتن  ام آرآی مجدد از دستش می تواند 

گچ را برداشته و کم کم تمرینات تخصصی را شروع کند.

سرخابی ها به »لیگ نخبگان« می رسند؟
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هوش مصنوعی یکه تاز کنگره موبایل بارسلوناهوش مصنوعی یکه تاز کنگره موبایل بارسلونا

حضور ۱9۰ کشور جهان در بارسلونا
نمایشگاه ۲۰۲۴ روی شش موضوع کلیدی ۵G و فراتر از آن، اتصال 
 ،)DX( همه چیز، هوش مصنوعی انسانی، ساخت تحول دیجیتال
تغییردهنده بازی و DNA دیجیتال ما تمرکز داشت. سازمان های 
مختلف ازجمله اپراتورهای جهانی موبایل، ســازندگان دستگاه ها، 
ارائه دهندگان فناوری و فروشندگان در این رویداد شرکت داشتند.

در کنگره جهانی موبایــل ۲۰۲۴ شــرکت ها و غول های فناوری 
بزرگ جهان از سامســونگ، اپل و گوگل گرفته تــا آنر، کوالکوم و 
ZTE شرکت داشتند. شعار امسال کنگره جهانی موبایل بارسلونا، 
ادامه راه پرسرعت فناوری هوش مصنوعی بود و همچون سال های 
گذشــته بیشترین تعداد شــرکت ها و برندهای حاضر در کنگره از 
چین و کره جنوبی بودند. امســال بیش از ۲هزار و ۴۰۰ شــرکت از 
۱9۰ کشور جهان و بیش از هزار و ۱۰۰ سخنران در کنگره جهانی 
موبایل حضور یافتند تا برترین اختراعات و ایده های خود را به جهان 

عرضه کنند.
برترین جایزه در چنگ گوگل

درحالی که در ســال ۲۰۲3، جایزه بهترین گوشــی سال کنگره 
جهانی موبایل )GLOMO( به آیفون ۱۴ پرو رسید، امسال گوگل 
بود که موفق شد غول های دنیای گوشی همچون اپل و سامسونگ 
را کنار بزند و جایزه نخست را ازآن خود کند. در این کنگره، داوران 
۲8 جایزه را در 6 دســته اهدا کردند که چهار مورد از آنها در بخش 
دســتگاه ها بود. جایزه بهترین گوشی هوشــمند به سری گوگل 
Pixel 8 رسید. درواقع گوگل با گوشی های خود موفق شد از سری 
OnePlus Open/و Z Flip۵ ،S۲3 آیفون ۱۵ پرو، سری گلکسی

Oppo Find N3 که پیش از این کاندیدای دریافت جایزه شــده 
بودند، پیشــی بگیرد. این جایزه برای »عملکرد برجسته، نوآوری و 
رهبری« برای گوشی های هوشمندی است که بین ژانویه و دسامبر 

۲۰۲3 به بازار ارائه شده اند.
یکی از مزیت های گوشی Pixel 8 این است که زبان طراحی آشنای 
گوشی های قبلی پیکســل را حفظ کرده است. این گوشی صفحه 
نمایش 6.۱7 اینچی OLED، یک دوربین اصلی ۵۰ مگاپیکســلی 
به همراه سنســور ۱۲ مگاپیکســلی فوق عریض دارد که به کاربر 
اجازه می دهد عکس ها و فیلم های خیره کننده ای بگیرد. در گوشی 
 Tensor G3 پیکسل 8 که با اندروید ۱۴ کار می کند، شاهد تراشه
گوگل هستیم و با 8 گیگابایت رم و حداکثر ۲۵6 گیگابایت فضای 
ذخیره سازی، عملًا یک گوشی فوق العاده برای کاربرانی محسوب 

می شود که تولید محتوای بالایی دارند.
 از کوالکوم تا سامسونگ

در بخش جایزه نوآوری دســتگاه ها در کنگره جهانی موبایل هم از 
میان کاندیداهای دریافت این جایزه همچون باتری ســیلیکونی 
کربنی Magic V۲، کوالکوم و گوگل به دلیل تعهد این شــرکت 
برای به روزرســانی7 ســاله و همچنین قابلیت های تصویربرداری 
هوش مصنوعی گوشی های نوین خود، این جدیدترین چیپ ست 
کوالکام بود که شایســته دریافت جایزه برای نوآوری سخت افزاری 
و نرم افزاری اصلی در دستگاه های هوشــمند شناخته شد. به این 
ترتیب کوالکوم اسنپدراگون Gen 8 3، عنوان برترین نوآوری را به 

خود اختصاص داد.
 در این کنگره جایزه بهترین دستگاه متصل هم به تبلت سامسونگ 
گلکســی Ultra Tab S9 رســید. بــه این ترتیب ایــن تبلت به 
عنوان ابزار الکترونیکی مصرفی روزمره کــه برنامه ها، کارایی ها و 
عملکردهای جدید و هوشــمند را برای کاربــر، در خانه یا در حال 
حرکت به ارمغان می آورد، شناخته شد. برند چینی آنر هم با طراحی 
 ،RSR Porsche Design Honor Magic V۲ گوشی تاشــو
موفق شــد جایزه بهترین طراحی کنگره جهانی موبایل ۲۰۲۴ را 

ازآن خود کند.
 چین، کانون کنگره موبایل اسپانیا

در کنگره جهانی موبایل )MWC( ۲۰۲۴ در بارسلونا شاهد نمایشی 
پرجنب و جوش از نوآوری های پیشرفته از سوی شرکت های چینی 
بودیم. این نمایشــگاه حدود ۲هزار و ۴۰۰غرفه دار را جذب کرد که 

البته بیش از 3۰۰ شرکت چینی حضور داشتند. این رقم تقریباً دو 
برابر سال قبل بوده است و بر این موضوع تأکید دارد که شرکت های 
چینی به بخش جدایی ناپذیر غرفه داران در بارسلونا تبدیل شده اند.

در این کنگــره، »لی هونگیو«، مدیرکل خط تولید دســتگاه های 
تلفن همراه ZTE، ویژگی های نوآورانه نســل دوم تبلت سه بعدی 
این شرکت را به نمایش گذاشت و بر الگوریتم های یادگیری عمیق 
شبکه عصبی آن تأکید کرد. به گفته وی، این تبلت قدرت پردازش 
تصویر را دارد و می تواند چشم های کاربر را دنبال کند. وی عملکرد 
موتور ردیابی چشم در این تبلت را به الگوریتم های تشخیص هوش 

مصنوعی و سنسورهای بصری و چشمی با سرعت بالا نسبت داد.
»آنر« هم با قابلیت کاربرد هوش مصنوعی در موبایل به میدان آمد. 
شرکت »آنر« موبایلی را در این کنگره ارائه داد که کاربر می تواند با 

کمک آن و تنها با حرکت چشم خود، یک خودرو را روشن کند.
در غرفه شیائومی هم خودروی شیائومی SU7 آبی رنگ با طراحی 
شــیک خود توجه ها را به خود جلب کرد. گامباردلا، رئیس انجمن 
دیجیتال بین المللی ChinaEU مســتقر در بروکسل با حضور در 
این غرفه گفت: در سال های اخیر، شرکت های چینی توانایی های 
قابل توجهی در نوآوری و تحقیق و توســعه )R&D( نشان داده اند. 
 ،R&D این موضوع در افزایش ســرمایه گذاری های قابل توجه در
ایجاد مراکز تحقیقاتــی جهانی و همچنین تعــداد فزاینده ثبت 

اختراع مشهود است.
غیر از محصولات مصرفی، شرکت های چینی راه حل های پیشرفته 
۵G را نیز در کنگره جهانی موبایل به نمایش گذاشتند و فناوری ها 
و مفاهیم پیشرو در جهان را به خط مقدم MWC آوردند که از آنها 
می توان به نمونه هایی مانند هوش مصنوعی در گوشی جدید آنر و 
شیائومی و هوآوی اشاره کرد. چین راه اندازی تجاری ۵G خود را در 
سال ۲۰۱9 انجام داد و تا پایان ســال ۲۰۲3 حدود 3.38 میلیون 
ایستگاه پایه ۵G ساخته است تا به این ترتیب رهبری جهانی خود را 

در این حوزه مستحکم کند.
 تلفن های آینده

گوشــی هایی با صفحات نمایشی که کاملًا خم می شوند و اتصالات 
ماهواره ای ازجمله نوآوری هایی بودند که در کنگره جهانی موبایل 
امســال به نمایش گذاشته شــدند. تلفن همراه مفهومی نمایشگر 
تطبیقی موتورولا و لنوو که کاملًا انعطاف پذیر است و می تواند دور 
مچ خم شود و بدون تکیه گاه بایستد، بخشی از برترین گوشی های 

آینده در این رویداد بودند.
گوشی شرکت دویچه تلکام هم به جای استفاده از برنامه ها با کاربران 
مکالمه می کند، پروازها و هتل های مورد نیازشان را رزرو می کند، 
از خاطرات ضبط  شده شــان ویدیو می سازد، یا برای مکان هایی که 

می خواهند از آنها بازدید کنند، به آنها توصیه هایی می کند.
هوآوی، شــرکت مخابراتی چینی که سال گذشــته ۴ درصد از بازار 
جهانی تلفن همراه را در اختیار داشــت، در چین داســتان متفاوتی 
دارد و بیش از نیمی از گوشــی های فروخته شده، متعلق به این برند 
هســتند. این برند یکی از جدیدترین مدل های خود را با نام هوآوی 
RS Ultimate Design Mate6۰ به بارسلونا آورد. »ران سان«، 
مدیر مجموعــه محصولات هوآوی گفت: این گوشــی قابلیت های 
عکاســی خاصی دارد و دوربین های منحصربه فــرد، آن را متمایز 
می کنند. معمولاً در هر تلفن هوشمندی، لنز تله فوتو روی یک فاصله 
مشخص فوکوس می کند و زمانی که شما واقعاً به یک جسم نزدیک 
می شوید، نمی توانید چندان فوکوس کنید. اما با این کار، ما دو گروه 
لنز را در یک مــاژول دوربین قرار می دهیم که می تواند موقعیت آنها 
را نسبتاً تغییر دهد. این امر باعث می شود دوربین بتواند از هر نقطه از 
پنج سانتیمتر تا بی نهایت عکس بگیرد. این کنگره همچنین یک پله 
ترقی برای شرکت هایی محسوب می شود که چندان پرآوازه نیستند. 
از این شــرکت ها می توان به شــرکت اماراتی Thuraya اشاره کرد 
که Skyphone جدید خود را عرضه کرده است. این گوشی دارای 
یک صفحه نمایش گوریلا گلس اســت که در برابر ضربه های سخت 
مقاومت می کند و می تواند به مدت ۱۰ دقیقه زیر یک متر آب سالم 
باقی بماند. ازسوی دیگر این پوشش ماهواره ای است که آن را متمایز 
می کند یعنی وقتی شبکه تلفن همراه در دسترس نیست، همچنان 
می توانید با اتصال به ماهواره ها تماس بگیرید. این گوشــی حتی با 
یک آنتن قابل افزایش برای تقویت سیگنال از آسمان ارائه می شود. 
 ،Skyphone :می گویــد Thuraya ســلیمان العلی، مدیرعامل
منحصربه فرد است زیرا گسترش شبکه را بدون دردسر عبور از شبکه 
زمینی ارائه می دهد بنابراین هر کجا که بتوانید به آســمان برسید، 
می توانید ارتباط خود را داشته باشــید. این گوشی در بیش از ۱۵۰ 
کشور جهان پوشــش خواهد داشــت و انتظار می رود در نیمه دوم 
ســال جاری در دســترس قرار گیرد تا کاربران در دریا، صحرا یا کوه 

ارتباط خود را داشته باشند.

به دنبال اظهار نظر برخی فیلمســازان برگزیده در مراســم اختتامیه جشنواره فیلم برلین 
درباره غزه و فلسطین که شنبه گذشته در برلیناله پالاس برگزار شد برخی مقامات آلمانی، 
برگزارکنندگان را زیر بازجویی کشــانده و فیلمسازان یاد شــده را با اتهام یهودی ستیزی 

مورد تهدید قرار دادند.
بن راســل کارگردان فیلم »درگیری مستقیم« که برای دریافت جایزه بهترین فیلم بخش 
»برخوردها« با چفیه فلسطینی بر دوش در این مراسم حضور یافت، طی سخنانی اسرائیل 
را به دلیــل بمباران باریکه غزه که غیرنظامیان در آن تحــت محاصره زندگی می کنند، به 

ارتکاب »نسل کشی«
متهم کرد. سپس باسل عذرا، کارگردان و روزنامه نگار فلسطینی که به همراه حمدان بلال 
یووال آبراهام )فیلمســاز( اسرائیلی و ریچل زُر جایزه بهترین مستند را برای هیچ سرزمین 
دیگری از آن خود کرد و هنگام دریافت این جایزه مورد تشویق شدید حاضران قرار گرفت 

در سخنانی کشتار فلسطینیان به دست اسرائیل را قتل عام
خواند. یووال آبراهام نیز هنگام دریافت جایزه سیاســت، اسرائیل را در قبال فلسطینی ها، 
آپارتاید توصیف کرد و خواســتار آتش بس در غزه شــد. در فیلم »هیچ« سرزمین دیگری، 

نابودی روستاهای فلسطینی در کرانه باختری نشان
داده شده است.

 اما پس از آنکه مقامات آلمانی به اتهام یهودی ســتیزی این فیلمسازان را مورد تهدید قرار 
دادند آبراهام و خانواده اش در اسرائیل نیز تهدید به مرگ شدند.

این فیلمســاز جوان در این باره به گاردین گفت: این برچســب های یهودستیزانه نه تنها 
ظالمانه است بلکه به معنای واقعی کلمه حتی جان یهودیان را به خطر می اندازد.

وی افزود:»من نمی دانم آلمان می خواهد بــا ما چه کند. اگر این روش آلمان برای برخورد 
با گناه خود در مورد هولوکاســت اســت باید بدانند که با این روش آنها این مفهوم را از هر 
معنایی خالی می کنند. آبراهام گفت که قصد داشــت فردای مراسم اختتامیه به اسرائیل 
بازگردد اما زمانی که متوجه شد رسانه های اســرائیلی هم براساس اتهام مقامات آلمانی، 
سخنان او را یهودســتیزانه توصیف کرده و تهدید به مرگ شده، برنامه بازگشت خود را به 

تأخیر انداخت.
چرا که برخی حتی به خانه اش در اســرائیل رفته و اعضای خانواده اش را تهدید کرده اند تا 

جایی که آنها از ترس جان، منزلشان را ترک کرده اند.
به نظر می رســد صهیونیســت ها با سوء اســتفاده از موقعیت آلمان در جنگ دوم جهانی 
آنچنان ملت آلمان و تاریخش را تحقیر کرده و به خود ویرانگری مســتمر واداشــته اند که 

توانسته اند سایه سانسور و جعلیات خود در اروپا را از طریق آلمان منتشر و القا نمایند!

مستند کوتاه »ســه ترانه برای بینظیر« یکی از بهترین مستندهایی است که در سال  های 
اخیر درباره افغانســتان و مضمون عشق ساخته شــده اما به نظر می رسد آنچنان که باید و 

شاید در ایران شناسانده نشده است.
فیلم توســط یک زوج هنری افغان ســاکن امریکا به نام های الیزابت و گلســتان میرزایی 
ســاخته  شده و پس از موفقیت در جشــنواره های جهانی توسط نتفلیکس خریداری شده 
اســت. ارزش هنری و مضمونی فیلم بعد از پیوســتن نتفلیکس دوچندان شد و باعث شد 
فیلم به آنچه مســتحقش بود برسد و تا نامزدی اسکار مســتند کوتاه در سال ۲۰۲۲ پیش 
برود.داستان فیلم، قصه دختر و پسر جوانی به نام شایسته و بینظیر است که در افغانستان 
معاصر در حال زیســت هستند و در بدترین شرایط معیشــتی، امید و عشق از آنها گرفته 
نمی شــود و نکته کانونی و ماندگار فیلم همین تبلور عشــق در شــرایط سخت و پیچیده 

فرهنگی و جغرافیایی است.
خانواده شایســته با کمترین ســطح فرهنگ و آموزش، حتی اجازه حضور در ارتش را به او 
نمی دهنــد، مضافاً اینکه پیش تر به دلیل جنگ و مهاجرت ادامه تحصیل نیز نداده اســت، 
آنها تنها به درآمد خشــخاش فکر می کنند و هر تصمیمی از او را رد و تنها به انجام تجارت 

تریاک ترغیبش می کنند.
 در این شرایط شایسته مصمم است به خواسته خود برسد و عشق به همسر و خانواده، او را 
برای این تصمیمات مصمم می کند، حال آنکه گویی تقدیر او در جایی دیگر و چیز دیگری 

رقم خورده است.
تصویری که زوج فیلمســاز میرزایی در ســه ترانــه برای بینظیر ارائــه داده تصویر مهم و 

تکان دهنده ای از وضعیت افغان ها از نظر فرهنگی و معیشتی
اســت. به جز خانواده شایسته و بینظیر و پدر و برادرانش، فیلمســاز در همین زمان کوتاه 
مســتند، تصویری از دیگر افراد ســاکن در این کمپ از قبیل بچه ها و مکان  های اسکان و 
تفریح و زیســت مردم افغان هم نشان تماشــاگر می دهد، تصویری واقعی و ناراحت کننده 
که پایین ترین ســطح امکانات رفاهی را برای افغان  های ســاکن در این منطقه به نمایش 
می گذارد. یکی از دلایل مهم موفقیت میرزایی ها در این فیلم، تجربه زیستی مشابهی است 
که آنها از افغانســتان و زندگی در آنجا داشتند. آنها با اینکه ساکن امریکا هستند اما موطن 
اصلی خود را فراموش نکردند و تجربه های زیســتی خود را به هنرمندانه ترین شکل ممکن 

در اختیار جهانیان گذاشتند.
۴ فیلم دیگر آنها از ســال۲۰۱۴ تا ۲۰۱8 نمایانگر عرق ملی آنها و تلاش شان برای رساندن 
صدای هموطنان افغان خود به جهانیان است؛ فیلم »محبوس در کابل« آنها در سال ۲۰۱3 
به موضوع پناهندگی سیاســی افغان ها پرداخت و در »خداحافظ کابل« در سال ۲۰۱۴ به 

نگرانی های کارکنان آژانس های بین المللی توجه کرده اند.

 فیلمسازانی که تهدید به
مرگ شدند

عشق در وقت اضافه


